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To není světoznámý karneval v Riu, i takto může vypadat kulisa  

největšího holubářského svátku - Olympiády 
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Celostátní výstava 2011 Hluk 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Město Hluk na Jižní Moravě a jeho sportovní hala se staly, dovolím si to tak nazvat, holubářským 
pojmem pokud se týká konání Celostátní výstavy poštovních holubů. Nikde jinde nebylo od roku 
1952 uspořádáno tolik Celostátních výstav jako v Hluku. V posledních letech k tomu patří i 
historická stavba „Tvrz“, v jejíchž prostorách jsou pořádány různé doprovodné akce. Toto všechno 
a dokonalé organizační zajištění ze strany organizačního týmu vedeného RSDr. Zdeňkem 
Uherkem, činí toto výstavní místo zatím nepřekonaným pojmem.  
 

 

 

 

 

 

 

 

Foto posuzovatelé 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Také letošní Celostátní výstava poštovních holubů, která se konala ve dnech 6. až 8. ledna 2011, 
dopadla výborně. Řekne se to tak docela lehce, ale co se za takovou větou schovává práce a 
starostí. Hodnocení letošní Celostátní výstavy přísluší především jejím návštěvníkům. Z jejich 
hodnocení je možno říci, že letošní ročník posunul její kvalitu opět kousek dopředu. Samozřejmě, 
že vždy se najdou nějaké drobné chybičky, ale to patří ke každé vykonávané činnosti „kdo nic 
nedělá, nic nepokazí“. Samotná sportovní hala nabízí návštěvníkům dostatek prostoru, jak 
k prohlídce holubů, tak k posezení s přáteli, se kterými se vidíme jen jednou za rok. Z tohoto 
pohledu jsou prostory sportovní haly naprosto ideální. Občerstvení, jenž se stává problémem na 
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výstavách všeho typu, je v Hluku naprosto bezproblémové. Dostatek prostor k pohodlnému 
občerstvení včetně dostatečně široké nabídky jídel.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Čestné členství svazu bylo uděleno prof. Štráfeldovi (převzal J. Frenzl) a Fr. Vojtěškovi (vpravo) 
 
Na Celostátní výstavě bylo vystaveno 382 holubů ze všech 36 oblastních sdružení, které soutěžily 
s kolekcí 10 holubů. Zvítězilo OS Uherské Hradiště díky vysoké kvalitě jejich holubů vystavených 
v kategorii Standard. Nejlepších výsledků ve sportovních kategoriích dosáhlo OS Uničov, bohužel 
naprosto vyhořeli v kategorii Standard, což je odsunulo až na 4. místo. Velice pěkného umístění, 
vzhledem k předcházejícím rokům, dosáhlo OS Středočeské 5. místo, a OS Vysočina 10. místo.  
 
V kategorii Standard holub bylo vystaveno 47 holubů. Jejich bodové hodnocení bylo od 93,50 bodů 
u vítěze až po 92,167 u holuba na 47 místě. Podle bodového hodnocení 5 posuzovatelů, z nichž 
se nejvyšší a nejnižší hodnota škrtá, byla kvalita holubů velice vyrovnaná. V kategorii Standard 
holubice bylo vystaveno 40 holubic. Vítězná holubice dosáhla 93,33 bodů a holubice na 40 místě 
92,167 bodů. Podle bodového rozsahu byla kvalita holubic rovněž vyrovnaná. Holubi a holubice 
posuzovalo 5 posuzovatelů: ing. Václav Kasal, Břetislav Vaňhara, ing. Ladislav Vojtěšek, Jan 
Jonáš a Vladislav Novák, náhradník ing. Oldřich Pecha. Vše pod vedením předsedy 
posuzovatelské komise JUDr. Pavla Opatrného. Po skončení posuzování byla sestavena 
reprezentační kolekce 5 holubů a 5 holubic České republiky na Olympiádu 2011 v Polsku.  
 
Součástí Celostátní výstavy bylo i vyhodnocení Celostátních soutěží v roce 2010, které se konalo 
v pátek v 17.00 hodin. Škoda, že někteří z chovatelů si svých úspěchů nedokáží náležitě vážit a 
pro ocenění si nepřijdou. Naštěstí se jednalo pouze o malý počet oceněných. V pátek večer 
v 19.00 hodin byl uspořádán ve velkém sále Tvrze společenský večírek, na kterém bylo 
vyhodnoceno generální mistrovství ČR. Večírek patřil k jedněm z těch vydařených za poslední 
dobu. Všichni účastníci se velice dobře bavili. Zúčastnili se ho i pozvaní hosté ze zahraničí, 
prezident slovenského svazu Ing. Juraj Kurek a člen prezídia Ing. Daniel Krajčik. Nechyběli ani 
dlouholetý prezident rakouského svazu, bývalý viceprezident FCI Ing. Lutz Primes a Alfred Wenz. 
Naprostým zklamáním je ale pro mě účast jen poloviny z první desítky oceněných nejlepších 
chovatelů ČMS.  
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Ocenění Generálního mistrovství ČMS. Zprava Ing. Kurek, L. Kubáček, P. Marek, J. Sikora,  
V. Snovický, J. Bureš a Ing. Primes 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Nezanedbatelnou součástí Celostátní výstavy jsou i doprovodné akce, tombola a dražba holubů. 
Tombola se díky Františku Strachotovi velice vydařila. Sestava budníků, sedaček a kvalitního 
donáškového koše a další ceny upoutaly pozornost většiny návštěvníků. V přímé dražbě bylo 
připraveno 24 holubů od špičkových chovatelů Belgie a Holandska. Jedinečná možnost posílit svůj 
chov o to nejlepší co v současné době v holubářském světě je možno získat. Dražba byla 
zahájena v 11.00 hodin v sobotu dopoledne. Licitoval MVDr. Martin Polášek, který dokázal 
každého nabízeného holuba dokonale představit a tím upoutat pozornost potencionálních zájemců 
o jeho koupi. Bylo to dobré zpestření programu Celostátní výstavy.  
 
V sobotu v 16.00 hodin Celostátní výstava poštovních holubů 2011 v Hluku skončila. Co přinesla 
z hlediska trendů v chovu poštovních holubů. Především vysokou kvalitu dosažených výsledků 
vystavených holubů ve sportovních kategoriích. Dříve naprosto nemožné dosáhnout maximálního 
možného koeficientu v některé ze sportovních kategoriích, již neplatí. Na letošní Celostátní výstavě 
to dokázali hned 2 holubi v kategorii sport A. I ostatní holubi vystaveni ve sportovních kategoriích 
dosáhli vynikajících výsledků. Tady nemusíme mít obavy o další zvyšování sportovní kvality našich 
holubů. Zárukou jsou toho i chovatelé středního věku, kteří se na letošní Celostátní výstavě 
výrazně prosadili. Jmenoval bych především Lubomíra Kubáčka z OS Uničov, Pavla Rodra z OS 
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Pardubice, Zdeňka Jochmana z OS Jižní Morava, Marka Skrbka z OS Beskydy, a tak bych mohl 
pokračovat. Nemusíme se obávat o budoucnost našeho holubaření.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Nejlepší v Celostátním mistrovství krátkých tratí 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Nejlepší v Celostátním mistrovství středních tratí 
 
Poněkud měně spokojeni jsme s vývojem v kategorii standard. Vystaveni holubi v této kategorii 
představují jen průměr kvality holubů vystavovaných na mezinárodních výstavách. Standard 
v České republice stagnuje, ať si to chceme nebo nechceme přiznat. Je pravdou, že se chovatelé 
převážně v posledních letech zaměřili především na výkony svých holubů, estetická stránka je u 
nich druhořadá. Ale to neznamená, že nás kvalita našich standardních holubů nezajímá. Vždyť na 
Olympiádách je to zatím jediné kritérium v hodnocení soutěže národů. Jistě nám není lhostejné jak 
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naše republika na této vrcholné světové akci obstojí. Je to i záležitost našich posuzovatelů, jejich 
propagace standardu, pořádání výstav od holoubat počínaje. Široký výběr je zárukou, že se na 
Celostátní výstavu dostanou jenom ti skutečně nejlepší. Tradice mnohonásobných vítězů 
Olympiád nás k tomu určitě zavazuje. Příklad máme hned vedle u Slováků, není třeba chodit 
daleko.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Nejlepší v Celostátním mistrovství dlouhých tratí 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Vítězové soutěže o Eso holuba časopisu „Poštovní holub“ 
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Společenská stránka Celostátní výstavy má v Hluku vždy odpovídající úroveň. Prostory sportovní 
haly dávají ideální podmínky k mnoha setkáním a debatám. Posezení v hledišti sportovní haly 
s přímím kontaktem na výstavní plochu, to je záležitost naprosto ojedinělá. Ne všechno se podařilo 
při organizaci Celostátní výstavy na 100 %, ale ty drobné problémy, co je třeba během výstavy 
řešit, běžný návštěvník ani nepostřehne. A je to tak dobře, protože prvořadý úkol organizátorů 
Celostátní výstavy 2011 v Hluku byla spokojenost návštěvníků. Poděkování patří především 
vedoucímu organizačního týmu RSDr. Zdeňku Uherkovi, dále jeho členům  Jaroslavu Kadlčkovi, 
Františku Strachotovi MVDr. Martinu Poláškovi, Mirku Uherkovi, Ing. Rostislavu Krpalovi a Jiřímu 
Juřeníkovi, kteří se na organizaci Celostátní výstavy významně podíleli. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Úspěšní v Mistrovství ČMS CHPH do 18 let 
     Patrik Machač a Miroslava Hrabinová 

 
 
 
 
Antonín Polívka 
tajemník ČMS CHPH 
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PROPOZICE CELOSTÁTNÍCH SOUTĚŽÍ 2011   
 

1. Zásady pro ustanovování výkonnostních soutěží 

Celostátní soutěže schvaluje Konference svazu na návrh Prezidia. Soutěže zemské vypisují 
řídící výbory zemských sdružení  

 

2. Technická ustanovení 

Do výkonnostních soutěží na celostátní a zemské úrovni se započítávají pouze oficiální závody 
pořádané OS, zemskými sdruženími a schválenými kluby. Pro účastníky je podmínkou členství 
v ČMS CHPH a chovatelské zařízení na území České republiky. 

2.1. Do celostátních a zemských výkonnostních soutěží se chovateli započítávají pouze výkony 
holubů dosažené pod jeho jménem či názvem holubníku. V nadoblastních soutěžích družstev, 
smí chovatel soutěžit pouze na základě výsledků z vlastní OS. U víceletých soutěží se výkony 
předchozích let započítávají jménu či názvu holubníku pod nímž holub bodoval v poslední 
sezóně.  

2.2. Oficiální závody hlavní sezóny začínají 1.5. končí 30. září a lze je, za předpokladu splnění 
ostatních podmínek, započítávat pro soutěže jednotlivců v níže uvedených třídách. Oficiální 
závody sezóny holoubat končí 30. září a lze je započítávat do výkonnostních soutěží na 
celostátní a zemské úrovni. Třídy jsou: 
a) otevřená - závod holubů bez rozdílu stáří a pohlaví, bez holoubat 
b) holubice - odvozené vyhodnocení závodu pro holubice bez rozdílu stáří 
c) roční - odvozené vyhodnocení závodu pro roční holuby bez rozdílu pohlaví 
d) holoubata - závod holoubat bez rozdílu pohlaví 

2.3. Ve výkonnostních soutěžích na celostátní a zemské úrovni se vyhodnocuje 20 % holubů 
nasazených v oficiálním závodě. 

2.4. Holubi pro mistrovské družstvo chovatele začínají vždy prvním řádkem první stránky 
zasazovacího listu. Chovatel může mít jen jedno soutěžní družstvo. Pořadatel závodu smí na 
jeden závod stanovit maximálně 30 mistrů, na jeden víkend (so, ne) 40.  

2.5. Délkový rozsah závodu podle typu soutěže stanovuje: 
a) skutečná vzdálenost na holubník 
b) střední vzdálenost závodu v rámci OS (vážený aritmetický průměr = součet vzdáleností 

všech účastníků závodu dělený jejich počtem) 

2.6. Pro vyhodnocování celostátních a zemských výkonnostních soutěží lze použít pouze 
následující kritéria: 

a) Koeficienty. Všechny koeficienty se počítají na tři desetinná místa a zaokrouhlují na dvě. 
Vzestupně resp. sestupně seřazené součty koeficientů započítávaných závodů mohou 
určovat buď přímo pořadí soutěže, nebo rozhodovat u shodného umístění v soutěžích 
vyhodnocovaných podle zcela jiných měřítek. 

b) přímé přiřazování bodů k umístění holuba ve dvouprocentním odstupňování s ohledem na 
střední vzdálenost závodu, například: 

do 400 km  do 600 km  do 800 km nad 800 km 
40/2   60/3   80/4  100/5 

c) prostý součet vzdáleností na holubník u započítávaných závodů 

2.7. Závodní plán OS s vyznačením všech termínů, vzdáleností a soutěží musí být zaslán do 31.3. 
na adresu Prezidia ČMS a výcvikářů ČS CHPH a MSS CHPH. 
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3. Vyřazení ze soutěží 

Z výsledků celostátních a zemských výkonnostních soutěží se pro ztrátu důvěry ve výkony jimi 
dosažené vyřazují: 

3.1. všichni holubi 
a) chovatele, jemuž bylo prokázáno porušení ZŘ s následným postihem podle § 3 DŘ odst. 1 

bod c a následující. 
b) chovatelů OS CHPH, které nerespektovalo v sezóně metodické pokyny o kontrolní činnosti, 

uplatňování ZŘ vydané zemským sdružením CHPH, provádí nedůsledně disciplinární řízení 
dle § 20 ZŘ, nebo přestupky proti regulérnosti omlouvá a zatajuje. 

3.2. Zjistí-li se skutečnosti uvedené pod bodem 3.1 teprve po oficiálním vyhodnocení je změna 
výsledků oznámena dodatečně a sankce se přenášejí do následujícího roku. 

3.3. Použije-li OS nesprávný výpočetní postup či zašle chybné údaje číselných hodnot pro 
seřazování výkonnostních soutěží, nejsou její holubi nebo chovatelé do soutěže zařazeni. 
Zjistí-li se tato skutečnost dodatečně, zveřejní pořadatel soutěže opravu v IZ a vysloví OS 
napomenutí. Za zasílání dokladů pro výpočet výkonnostních soutěží jsou odpovědná pouze 
jednotlivá OS CHPH. Případnou reklamaci výsledků výkonnostních soutěží může chovatel 
uplatnit prostřednictví OS do 14 dnů po jejich vydání na webové stránce Svazu. Na pozdější 
reklamace nebude brán ohled a OS bude vysloveno napomenutí. 

3.4. Nedodrží-li OS termín zaslání závodního plánu do 31.3. s vyznačením soutěží a termín 
dokladování výkonů do 10.10. výcvikářům zemských sdružení, nebudou holubi nebo chovatelé 
OS do soutěží zařazeni. 

3.5. Právo konečného rozhodnutí má na úrovni celostátních soutěží Prezidium ČMS CHPH a na 
úrovni zemské řídící výbor ČS CHPH nebo MSS CHPH. 

 

4. Přehled oficiálních výkonnostních soutěží 

4.1. Soutěže celostátní 
4.1.1. Olympijské kategorie 

a) Dvouletá soutěž holubů jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
b) Výsledky ze třídy otevřené a holoubat.  
 

Kategorie Km 
počet 

závodů 
nasazených 

holubů 
účastníků 
závodu 

celkem km procenta 

A 100-400 10 250 20 1500 1:5 

B 300-600 8 250 20 2800 1:5 

C nad 500 6 150 20 3300 1:5 

D 100-400 
300-600 
nad 500 

3 – 5 
2 – 6 
1 – 3 
11 

250 
250 
150 

20 
20 
20 

3500 1:5 

E nad 700 4 250 50  1:5 

Jednoletá soutěž 

F nad 100 3 250 20 viz. bod 4.1.10 

G nad 100 5 250 20 viz. bod 4.1.9 

H nad 300 6 250 20 viz. bod 4.1.8 

Výpočet koeficientu: 
 
A + B + C + D + F + G + H                                    umístění    x   1000 
                                                                počet nasazených holubů (max. 5000) 
 
E                                                                              umístění    x   1000 
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                                                                 počet nasazených holubů (bez limitu) 
 
Výsledný koeficient bude zaokrouhlen na dvě desetinná místa. 
 

4.1.2. Celostátní mistrovství krátkých tratí (MKT) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů 
b) Započítávají se 3 nejlepších holubi chovatele v ½ olymp. kategorii A 
c) Při rovnosti počtu započítaných holubů rozhoduje nejnižší součet koeficientů Kf.  

4.1.3. Celostátní mistrovství středních tratí (MST) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů 
b) Započítávají se 3 nejlepších holubi chovatele v ½ olymp. kategorii B 
c) Při rovnosti počtu započítaných holubů rozhoduje nejnižší součet koeficientů Kf. 

4.1.4. Celostátní mistrovství dlouhých tratí (MDT) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů 
b) Započítávají se 2 nejlepší holubi chovatele v ½ olymp. kategorii C a 1 holub v ½  kat. E 
c) Při rovnosti počtu započítaných holubů rozhoduje nejnižší součet koeficientů Kf. 

4.1.5. Generální mistrovství ČR (GM) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů 
b) Započítávají se 2 nejlepší holubi chovatele z CM KT, ST a DT.  
c) Při rovnosti počtu započítaných holubů rozhoduje nejnižší součet koeficientů Kf.  

4.1.6. Mistrovství ročních holubů (MRH) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů.  
b) Započítává se součet koeficientů 3 nejlepších holubů olymp. kategorie G 
c) Při rovnosti počtu započítaných holubů rozhoduje nejnižší součet koeficientů Kf. 

4.1.7. Mistrovství holoubat (MH) 
a) Jednoroční soutěž chovatelů.  
b) Výsledky z třídy holoubat. 
c) Započítává se součet koeficientů 3 nejlepších holoubat olymp. kategorie F 
d) Při rovnosti počtu započítaných holubů rozhoduje nejnižší součet koeficientů Kf. 

4.1.8. Eso holub (olymp. kategorie H) 
a) Jednoroční soutěž holubů bez rozdílu pohlaví 
b) Minimální účast 20 chovatelů a 250 nasazených holubů 
c) Započítává se 6 závodů se vzdáleností nad 300 km. 
d) Vítězí holub s nejnižším součtem koeficientů Kf 

4.1.9. ESO ročních holubů (olymp. kategorie G) 
a) Jednoroční soutěž holubů bez rozdílu pohlaví 
b) Minimální účast 20 chovatelů a 250 nasazených holubů 
c) Započítává se 5 nejlepších závodů  
d) Vítězí holub s nejnižším součtem koeficientů koef. Kf ze započtených závodů 

4.1.10. ESO holoubat (olymp. kategorie F) 
a) Jednoroční soutěž holoubat jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
b) Minimální účast 20 chovatelů a 250 nasazených holubů 
c) Započítávají se 3 nejlepší závody 
d) Vítězí holub s nejnižším součtem koeficientů Kf ze započtených závodů 

4.1.11. Super ESO (SE) 
a) Jednoroční soutěž holubů bez rozdílu pohlaví. 
b) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
c) 10 nejlepších závodů se součtem vzdáleností minimálně 3000 km. 
d) Vítězí holub s nejnižším koef. Kf z 10 ti započtených závodů 

4.1.12. ESO holubic 
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b) Jednoroční soutěž holubic bez rozdílu stáří 
c) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
e) Započítává se 6 nejlepších závodů. 
f) Vítězí holubice s nejnižším součtem koeficientů Kf 

4.1.13. Soutěž mladých chovatelů 
a) Samostatně závodící chovatel, který dosáhl v dané sezóně věk 7 - 18 let  
b) Soutěž holoubat 
c) výsledky ze třídy holoubat  
d) Započítává se součet koeficientů 3 nejlepších holoubat dle propozic  ESO holoubat. 
e) vítězí chovatel s nejnižším součtem Kf  

 
 
Schváleno konferencí ČMSCHPH 7.1.2011 
 
 
 
 

Internacionální mistrovství dlouhých tratí – ANO či NE? 
 
Protože časopis „Letu zdar“ ve svém letošním 2. čísle zveřejnil propozice „Inter mistrovství 
dlouhých tratí“, nezbývá mi než se k tomuto počinu vyjádřit. Předesílám však, že se zde nejedná 
jen o mé osobní názory, ale že jde o závěry z jednání řídícího výboru MSS, kterému byly propozice 
předloženy ke schválení. 
 
Zmíněné propozice mají několik zásadních nedostatků: 
 
1. Konference delegátů MSS 26.11.2010 hodnotila Internacionální mistrovství 2010 velmi 

negativně a program dlouhých tratí schválila pro rok 2011 jen jako Mistrovství dlouhých tratí 
MSS. Výjimkou je jen již dříve schválená účast slovenských chovatelů. Vyhlášení propozic 
v časopise „Letu zdar“ je tak v rozporu se závěry konference. 

2. V propozicích je přesto uvedeno, že start bude organizován MSS CHPH a startérem bude Ing. 
Jaroslav Novotný – výcvikář MSS. 

3. Propozice nemají uvedeného autora, ani pořádající organizaci, která by zajistila regulérnost a 
dodržení ustanovení závodního řádu, což jasně vyžaduje § 1 ZŘ: 
„Pořádání oficiálních závodů je výhradně v pravomoci Oblastních sdružení CHPH, Zemských sdružení 
CHPH a povolených klubů. ……… U nadoblastních závodů /mezioblastních nebo zemských/ přebírá OS 
CHPH zodpovědnost za vnitřní organizaci závodního provozu a dodržování závodního řádu ve svém 

regionu. Mezinárodní závody jsou platné jen po předchozím schválení ŘV zemského sdružení.“ 
 
Na základě těchto skutečností rozhodl řídící výbor MSS na svém jednání 8.2.2011, že doporučuje 
koordinátorům v ČR Ing. Tomáši Kusákovi a Vítězslavu Máchovi vypracovat propozice nové, kde 
bude garantem slovenský „Maraton klub“ nebo jiná organizace a tyto propozice předložit do jarní 
Zemské konference MSS, kde se mohou projednat. 
Zveřejnění těchto propozic v časopise „Letu zdar“ považuji proto za přinejmenším předčasné a 
matoucí chovatelskou veřejnost. 
 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Poznaň - 28. – 30. ledna 2011 

 
Co napsat k olympiádě, na které snad všichni byli. Tedy, alespoň v sobotu jsem měl ten dojem, že 
tam všichni holubáři jsou. Polští tam byli snad opravdu všichni a i našich známých z Čech a 
Moravy jsem tam potkal opravdu hodně. 
Nebudu se dlouze rozepisovat o přípravě naší účasti, to bylo stejné jako vždy. Výběr delegátů, 
vyplnění a odeslání přihlášky, výběr kolekce, vyplnění a odeslání výstavník karet, příprava 
dokumentace pro kontrolu a tak dál a dál. Vše probíhalo naprosto klidně a podle plánu. Jediný 
rozdíl a významnější komplikace proti minulým olympiádám byl v počtu holubů v kolekci. Navýšení 
kolekce z 25 holubů na současných 34 nám trochu zkomplikovalo přepravu. Pro běžné auto, i když 
kombík, jsou tři delegáti s bagáží na pět dní a tři plechové dvoupatráky s holuby poněkud 
nestravitelný problém. Naštěstí vše vyřešil Zdeněk Uherek zapůjčením mikrobusu, který naše 
zavazadla i holuby hravě zvládl. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Zahajovací ceremoniál 32. Olympiády poštovních holubů 
 
Doprava a přejímka holubů 
Cestování sice nebylo tak náročné jako třeba Blackpoolu nebo dokonce do Kapského Města, ale 
taky to nebylo „za rohem“. Po svozu částí kolekce z Čech a jižní Moravy jsme z Brna vyráželi 
směrem na Ostravsko ve středu v 11 hodin. Holuby ze severu Moravy soustředil Víťa Mácha a pak 
už směr Poznaň. Plánovaných 560 km Brno – Ostrava - Poznaň sice nevypadalo moc náročně, ale 
když jsme ve 20:45 dorazili k výstavnímu komplexu, bylo toho dost. Klobouk dolů před výkonem 
řidiče Mirka Uherka. Přejímka holubů byla dobře zorganizovaná a rychlá, takže ve 22 hodin jsme si 
mohli v hotelu oddechnout, že hlavní úkol, dopravit kolekci v pořádku na olympiádu, jsme splnili. 
 
Posuzování standardních holubů 
Ve čtvrtek ráno v 9 hodin mělo začít posuzování standardních kolekcí, tak jsme vyrazili do haly 
zjistit a okoukat co se dá. Podle předem zaslaných podkladů měli posuzovat posuzovatelé: 
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Holubi       Holubice 
Karl Rinder   Rakousko  Aike-Jan Veninga  Nizozemsko 
Roger Bruninx   Belgie   Jozef Zylka   Polsko 
Silvie Rahal   Francie  Heinz-Richard Mennen Německo 
Joäo Ventura   Portugalsko   Imre Kurucz   Maďarsko 
Daniel Dudzik   Slovensko  Claudio Debernardi  Itálie 
 
Posuzovatel z České republiky nebyl nominován, protože zatím žádného posuzovatelská komise 
nevybrala pro absolvování potřebného mezinárodního školení a složení zkoušky. 
 
Zde dám prostor pro vyjádření RSDr. Zdeňku Uherkovi, předsedovi MSS a členu Komise 
posuzovatelů ČMS: 
 
Poznaňská olympiáda dala budoucím organizátorů nejen olympijských výstav, ale i podobných 
akcí na nižší úrovni, mnoho námětů k zamyšlení. Každá výstava začíná přejímkou holubů a pak 
následuje další z významných prvků „bodování“, hodnocení standardu. Dovolil bych si předložit 
několik postřehů, které snad mohou pomoci i u nás v naší činnosti. 
Školení před samotným posuzováním bylo dostatečně dlouhé, výklad vedoucího posuzování 
obsáhlý, ale výsledkům bodového hodnocení nepřinesl to, co je dnes nejvíce diskutováno, jaký 
standard vůbec je. Nebo jak má standard svým výrazem působit. Každý z nás chovatelů, kteří 
hledali na tuto otázku odpověď určitě dospěl k závěru, že výraz se změnil. Světový trend z mnoha 
důvodů přechází k jinému vidění a posuzování. Samotného bodování se mohl z vyhrazeného 
prostoru účastnit jako přihlížející každý, kdo měl zájem. Poznatek který je hoden následování. Na 
ploše k hodnocení byla rozdělena pohlaví cca 90 ks holubů a asi stejný počet holubic do 
samostatných bloků s dostatečným prostorem mezi nimi.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Francouzská posuzovatelka s holubem A. Bartejse 
 
Určení rozhodčí v každé skupině prováděli posuzování bez zapisovatelů. Vybaveni jednoduchým 
přenosným stolíkem, na kterém prováděli zápis do bodovacích lístků. Ty pak v postupné číselné 
řadě předávali určenému pořadateli. Rozhodčí striktně dodržovali odstupy mezi sebou. Důvodů 
proč to bylo, může být několik, ale hlavní byl ten, aby žádný posuzovaný holub nebo holubice 
nebyli hendikepováni rychle opakovaným hodnocením. Byl tak dán prostor pro zklidnění holubů. 
Způsob bodování u některých rozhodčích mě zaujal. Nebudu zmiňovat výkon, to bude chtít 
podrobnější rozklad. Ovšem nemohu nezmínit to, že bodové rozdíly u stejných jedinců byly až 3 
body. Při sledování a diskusi po bodování s rozhodčími jsem zjistil, že každý rozhodčí volí 
individuální přístup. Například to, že holoubka si vezme do rukou, určí podle svých představ 
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celkovou bodovou hodnotu a pak tyto body rozepisuje v tabulce. Počítání letek a ocasních per, 
obracení holubů a prohlížení spodní části těla a jiné detaily. 
Předávání bodových lístků v číselné řadě mělo svůj důvod. Zpracovatelé výsledků údaje 
přepisovali do konečných tabulek, které byly s podpisem rozhodčího připnuty u každého holuba. 
K zamyšlení je i poznatek, jak byl například proveden výběr německé standardní kolekce. Jak nám 
bylo sděleno, vše bylo podřízeno úspěchu národní kolekce. Určená komise s mandátem k výběru 
vybrala až poslední den před odjezdem do Poznaně z 15 holubů a 15 holubic, nejlépe 
hodnocených na jejich národní výstavě, ty jedince, kteří v dané době byli v nejlepší formě. 
Výsledek už známe. 
Netroufám si doporučovat cokoliv z toho co jsem nejen já, ale i mnoho kolegů posuzovatelů i 
neposuzovatelů viděli a diskutovali, ale věřím, že prostor k tomu máme. Jedno doporučení však 
mám: Česko by už v nejbližším budoucnu nemělo chybět mezi posuzovateli, všichni víme proč.  
 

Pořadí států v kategorii Standard 

 
 
Kongres F.C.I. 
Zasedání kongresu se uskutečnilo v pátek ve 14 hodin. Na programu byly samozřejmě volby, jako 
každé dva roky, a některé další zajímavé body. Kdo ale čekal nějaké bouřlivé diskuse 
k projednávaným bodům nebo k navrženým kandidátům, byl určitě zklamán. Vše šlo jako po 
másle. Všechny správy komisí (sportovní, standard, veterinární …) byly i s obsaženými návrhy bez 
připomínek schváleny. Takto schválena byla i změna olympijských koeficientů ve sportovních 
kategoriích A a B zpět na původní způsob výpočtu. Nyní tedy platí pro všechny kategorie stejný 
koeficient Kf, jen u kategorie E není omezení počtu nasazených holubů. Opravdová diskuse se 
vedla jen u několika bodů programu.  
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Foto kongres 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Nečekaně dlouhá a ostrá byla debata kolem standardu rodových kroužků. Německo, Anglie, 
Polsko a další státy vyjádřily zásadní nesouhlas s užíváním kroužků bez hliníkové vložky. Oficiálně 
deklarovaná snaha FCI ujednotit výrobu kroužků s patřičnými parametry se však nepromítla do 
konkrétního opatření. Rozhodnutí se odsunulo na dobu po provedení odborných analýz. Zřetelně 
z toho vykukoval lobing Belgie, která má v roce 2009 a 2010 kroužky bez AL vložky. Takže snad 
v roce 2013.  
Na základě iniciativy Slovenska, jako pořadatele příští olympiády v roce 2013, se znovu 
projednával návrh nevystavovat holuby kategorie Standard bez splněných výkonnostních limitů. 
Velká snaha italského zástupce o obhajobu této kategorie nakonec vyzněla úsměvně. Rumunský 
zástupce uzavřel svůj nesouhlasný příspěvek slovy „když v Itálii nemáte holuby, kteří dokáží limity 
splnit, tak my vám je tam dovezeme“. Bylo „vymalováno“, na příští olympiádě v Nitře tato kategorie 
nebude. 
Ve správě předsedy sportovní komise pana Bárdose nás zaujaly, mimo již zmíněné koeficienty, 
ještě dvě věci, které jsou spíše návrhy Maďarska než sportovní komise. Zaprvé znovu navrhované 
hvězdicové závody jako byly neslavné Athény či Řím. Tentokrát snad s lepšími vyhlídkami 
navržený Berlín 27.června 2012. Podle mě však je stále nezodpovězená otázka, k čemu takové 
závody jsou. Pokud nemají nějaký vyšší myšlenkový náboj, tak o sportovní hodnotě to asi není. 
Druhý návrh se týkal pořádání evropských výstav v období mezi olympiádami. Návrh na pořádání 
celoevropské výstavy „Europa Cup“ v roce 2012 v Maďarsku by vlastně smetl se stolu myšlenku 
Středoevropské výstavy a vytvářel výstavu obdobnou olympiádě. Byla by to také výstava, která by 
konkurovala německé „Europa Schau“, se kterou Němci trvale počítají, a které se zúčastňují státy 
západní Evropy.  
 
 
 
 
 
 
 

Výstavní hala 
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O pořádání 34. Olympiády v roce 2015 se zde na kongresu ucházely tři země, Čína, Thajsko a 
Španělsko. Čína byla jasný aucajdr, ale Thajsko zabojovalo a kandidaturu prezentoval bývalý 
premiér vlády. Proti zvyklostem se však o vítězi nerozhodlo. President Tereso to zdůvodnil tím, že 
nejsou k dispozici veterinární podmínky EU pro návrat kolekcí zpět do Evropy. Rozhodovat se tak 
pravděpodobně bude na některém zasedání direktoriátu FCI. Za nové členy FCI byly přijaty 
národní svazy Indie, Kataru a Turecka. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Ocenění nejlepších v „naší“ kategorii Sport A, zleva P. Rodr, Ing. Novotný přebírající ocenění za  
L. Škovrana a na 3. místě Cock Groen z Nizozemska 

 
 
Volby na závěr se také obešly bez překvapení, a tak ve vedení FCI ani v zastoupení zemí 
v direktoriátu FCI nejsou žádné změny. 
 
President FCI      Členové 
José M. A. Tereso  Portugalsko   Marcio Mattos   Brazílie 
       Jaroslav Novotný  Česká republika 
Vicepresidenti      Gongye Min   Čína 
Pierre De Rijst Belgie    Angelo Franza  Itálie 
José De Sousa Francie   Katshuhiro Uchiyama  Japonsko 
Ernest Rossi  Malta    Pedro Montalvo  Mexiko 
István Bárdos  Maďarsko   Tomasz Osinski  Polsko 
Horst Menzel  Německo   Florin Bilan   Rumunsko 
Albert De Jong Nizozemsko   Vladimir Samodelov  Rusko 
       Juraj Kurek   Slovensko 
Pokladník      José F. V. Loureiro  Španělsko 
Jean-Pierre Nell Švýcarsko    
 
Organizace olympiády 
Z průběhu olympiády a ze všech hlavních doprovodných akcí bylo naprosto zřejmé, že pořadatelé 
na jejich přípravě odvedli poctivý kus práce, a že jejich hlavním heslem skutečně je to 
zprofanované „Dohnat a předehnat“; myšleno samozřejmě minulou olympiádu v Dortmundu. 
Opravdu těžko bych hledal místo, kde by si vybrali slabší chvilku. Přejímka holubů byla na 
jedničku. Ubytování početných delegací vynikající. Mimochodem olympiády se aktivně zúčastnilo 
s holuby 21 států, z toho 18 s kompletní kolekcí, což je také rekord. Ošetření holubů a 
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zabezpečení kolekcí výborné. Díky tomu se opravdu nemohly opakovat nepříjemnosti z olympiády 
v Ostende nebo ze Středoevropské výstavy v Sosnowieci. Výbornou úroveň měly i společenské 
akce pro delegace včetně závěrečného Gala večeru s předáváním olympijských cen.  
Hlavní však na takovéto akci je, jak příjemná a přínosná je pro běžné návštěvníky. A podle toho, 
co jsem za ty tři dny viděl a od známých slyšel, tak jednoznačně převládalo pozitivní hodnocení. 
Snad jen v sobotu, kdy byl opravdu mimořádný nápor diváků, se projevil nedostatek místa kolem 
prodejních stánků.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Pohled do jedné z výstavních hal se stánky prodejců 
 
Závěrem 
Co na závěr? 32. Olympiáda v Poznani předčila moje očekávání v mnoha směrech, hlavně však 
v mimořádném dojmu, který musela zanechat ve všech delegátech. Srovnání s minulými 
olympiádami, kterému se zcestovalí delegáti jistě neubránili, nemohlo pro mnohé předešlé 
dopadnout dobře. Po sportovní stránce se potvrdila trvalá převaha Německa ve Standardu a 
Polska ve sportovních kategoriích. Umístění naší kolekce by sice každý z nás viděl rád na vyšších 
příčkách, ale realisticky hodnoceno, hanbu jsme neudělali. Ve standardu byly rozdíly na 5. – 7. 
místě v hodnocení států opravdu minimální, to nás trochu mrzet může, ale pro vyšší mety by byl 
potřeba mnohem výraznější zájem o tuto kategorii u všech našich chovatelů. Hodnocení úspěchu 
sportovní části naší kolekce je tradičně mnohem lepší. Oficiálně se sice nevyhlašuje, to by 
Belgičané asi neunesli, ale my si to umíme spočítat (viz. tabulky). Celkové pořadí států v součtu 
kategorií Standard a Sport se letos vyhlašovalo oficiálně poprvé, ale nikdo nedokázal zjistit na 
základě jakých kriterií. Bylo vyhlášeno pořadí jen prvních tří států: 
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Závěrem musím říct, že budu poctivě celé dva roky držet palce našim slovenským přátelům, aby 
v Nitře v lednu 2013 zdolali tuto vysokou pořadatelskou laťku a 33. Olympiáda pro ně byla dalším 
úspěchem na evropské scéně. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Slovenští kolegové přebírající olympijskou štafetu spolu s presidentem FCI J. Tereso (vlevo) 
 
 
 
 
 
Standard - holubi 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. DV 08650-06-677 SG RHODE Germany 93,50 

2. PL-0313-06-5121 SLAWOMIR GAJDOWSKI Poland 93,50 

3. GB 08C89747 MR/S G THRESHER Great Britain 93,42 

4. HU-09-03-88050 ISTVÁN HAJDU             Hungary          93,42 

5. IT 153720/2006 BALBONI CARLO Italy 93,42 

6. SK-0208-07-782 JÁN SÚKUP         Slovakia        93,33 

7. GB 06X31072 MR/S G THRESHER Great Britain 93,33 

8. IT 165329/2007 MORETTI GIAMBATTISTA Italy 93,33 

9. NL-07-1981803 H. SCHEPENS Netherlands 93,25 

10. DV 06914-06-340 WOLF U. SOHN Germany 93,25 

          

13. CZ 07-0243-383 JAN SIKORA Czech Republic 93,17 

21. CZ 06-0197-103 BŘÍ. UHERKOVÉ Czech Republic 93,00 

26. CZ 07-098-402 ARNOŠT BARTEJS     Czech Republic 93,00 

27. CZ 07-0248-606 JIŘÍ ZVONÍČEK Czech Republic 93,00 

40. CZ 05-0249-680 JAR. KADLČEK ST. + ML. Czech Republic 92,75 

Celkem hodnoceno 90 holubů 
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Standard - holubice 

poř. Holubice Chovatel Stát Body 

1. 01212-07-340 HEINRICH FREISE Germany 93,33 

2. 0710-06-22 F.-W. GONSCHIOR Germany 93,00 

3. SK-01201-07-322 ING.JÁN MOKRÝ Slovakia 92,92 

4. PL-0313-08-11121 WŁADYSŁAW RZESZUT Poland 92,67 

5. SK-0208-08-884 LEOPOLD PRIPKO Slovakia 92,67 

6. RO 108038-07 ARION DANIEL Romania 92,67 

7. GB 07S33477 CHRISTOPHER GORDON Great Britain 92,58 

8. CZ 07-0249-475 JAROSLAV PĚRKA Czech Republic 92,58 

9. HU-08-02-73833 FERENC MAUCHNER Hungary 92,50 

10. PL-0442-09-6238 JÓZEF ZYGMUNT Poland 92,50 

          

19. CZ 06-0224-42 KAREL HOBLÍK Czech Republic 92,33 

38. PL 07-020-2369 JAST BOJKO Czech Republic 91,92 

43. CZ 07-0240-178 JAN SIKORA Czech Republic 91,83 

81. CZ 07-0248-605 JIŘÍ ZVONÍČEK Czech Republic 91,17 

Celkem hodnoceno 90 holubic 
 
Olympijská kat. A 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. CZ-05-0202-365 LADISLAV ŠKOVRAN Czech Republic 1000,00 

2. CZ-08-0128-1145 PAVEL RODR Czech Republic 998,94 

3. NL-07-1838851 COCK GROEN Netherlands 998,19 

4. WHU06S03371 A & L PAINTER Great Britain 997,13 

5. BELG 2007/5132786 BOUTSEN-MATTHIJS THEO Belgium 996,27 

6. WHU 08N07935 A BUTTIGIEG JNR & SONS Great Britain 995,54 

7. BELG 2008/5010217 BALDASSARRE CARMINE Belgium 994,40 

8. GB 07B77647 TENNANT & CO Great Britain 993,46 

9. CZ-07-0128-35 PAVEL RODR Czech Republic 992,66 

10. PT-07-7501448 RUI DIAS CAMPOS Portugal 992,62 

Celkem hodnoceno 59 holubů 
Olympijská kat. B 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. DV-01769-08-27 ANDREAS U. WALTER DRAPA Germany 799,20 

2. 26264/2006 CAMPLANI LUIGI Italy 798,32 

3. PL-0353-08-2902 ANDRZEJ CHOJAK Poland 797,87 

4. DV-01769-08-36 DRAPA U. DR. GUO Germany 797,17 

5. PL-0364-07-335 EUGENIUSZ JAWORSKI Poland 797,13 

6. PL-0101-06-1124 OLGIERD RUSINEK Poland 796,86 

7. DV-05031-08-697 EUGEN SCHNARR Germany 795,29 

8. SK-07-01011-547 VL. + L.KOSTROŠ Slovakia 794,35 

9. RO-08-000884 CHICHEANU & RUSU Romania 793,29 

10. DK 205-07-0190 CARSTEN & KURT Denmark 793,16 

          

11. CZ-06-0213-59 LADISLAV MRTÝNEK Czech Republic 792,91 

17. CZ-04-0306-595 JAROMÍR BORTEL Czech Republic 788,23 

20. CZ-07-0216-600 PETR KOUTNÝ Czech Republic 786,99 

Celkem hodnoceno 54 holubů 
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Olympijská kat. C 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. PL-0353-08-2950 ANDRZEJ CHOJAK Poland 7,40 

2. PL-03-08-9008 WOJCIECH OLESZCZUK Poland 8,80 

3. NL-08-1543385 W.A. DE BRUIJN Netherlands 12,28 

4. PL-0317-07-7468 MARCIN RZEPKA Poland 13,29 

5. NL-07-5705110 EDWIN HOOGLAND Netherlands 18,11 

6. BELG 2008/6031114 VAN OECKEL BART Belgium 18,52 

7. BELG 2007/5035388 VERRECKT - ARIEN Belgium 34,12 

8. CZ-05-0279-109 MILOSLAV PROCHÁZKA Czech Republic 34,51 

9. NL 2007/1821757 VAN LINT MICHEL Belgium 35,90 

10. PT-06-6290845 TIAGO JOSÉ F MOREIRA Portugal 45,35 

          

11. CZ-04-0231-1235 PŘEMYSL DUDA Czech Republic 46,10 

14. CZ-06-0112-422 LADISLAV PEŠEK Czech Republic 56,59 

Celkem hodnoceno 48 holubů 
 
Olympijská kat. D 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. PL-0353-06-10132 ANDRZEJ CHOJAK Poland 9,92 

2. DV-01769-08-162 DRAPA U. DR. GUO Germany 11,51 

3. DV-01769-08-56 ANDREAS U. WALTER DRAPA Germany 16,58 

4. SK-07-0603-483 PAVOL BACHÁR Slovakia 22,08 

5. PL-0418-07-12592 WIESLAW MLOT Poland 23,68 

6. PL-0241-07-7330 WALDEMAR PISZCZALA Poland 24,70 

7. CZ-07-0234-1543 LUBOMÍR KUBÁČEK Czech Republic 25,37 

8. 99201/2006 PICCININI-LUCCHI-SOL. Italy 31,32 

9. DV-05369-08-969 EßER U. GIESEKE Germany 33,61 

10. SK-07-0207-712 IVAN ŠVÁRNY Slovakia 35,18 

          

12. CZ-06-0178-2704 ZDENĚK JOCHMAN Czech Republic 38,41 

14. CZ-07-0234-1569 LUBOMÍR KUBÁČEK Czech Republic 52,36 

Celkem hodnoceno 49 holubů 
 
Olympijská kat. E 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. NL-07-1430910 W. VAN DE HOEK Netherlands 5,28 

2. NL-06-1632188 MARK VAN DEN BERG Netherlands 7,31 

3. PL-094-07-7968 ROBERT STOLARCZYK Poland 7,65 

4. PL-0241-03-1394 W. I M. BYTNER Poland 7,71 

5. PL-0199-06-161 KRZYSZTOF DOBAJ Poland 9,12 

6. RO-07-161070 VASILE DAN Romania 15,67 

7. HU-05-19-21882 GÁBOR TÓTH          Hungary 16,07 

8. CZ-05-0254-486 BŘÍ. UHERKOVI             Czech Republic 19,22 

9. RO-07-144003 LUCIAN SUCEVEANU Romania 25,62 

10. SK-07-02514-49 VÁCLAV + JOZEF SČISLÁK    Slovakia   27,26 

          

12. CZ-07-0302-526 VÁCLAV ŠVEC           Czech Republic 32,95 

17. CZ-05-0175-570 VÁCLAV URBÁNEK         Czech Republic 43,82 

Celkem hodnoceno 38 holubů 
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Olympijská kat. F 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. BELG-10-3101880 KOSTORZ-ｯﾓ｣KIEWICZ Poland 1,02 

2. GB10Z19444 JONES & THOMAS Great Britain 1,25 

3. NL-10-1289033 H. SCHEFFEL Netherlands 1,83 

4. PL-0302-10-809 MILCZAREK-S｣OMCZYﾑSKI Poland 1,83 

5. PL-0183-10-3006 IGNACY SAWINA Poland 1,87 

6. BELG 2010/5120228 VAN HERTEM-SCHUURMANS Belgium 1,90 

7. HU-10-M-122650 ZOLTÁN ÁRKOSI Hungary 1,98 

8. NL-10-1688185 W.A. DE BRUIJN Netherlands 2,16 

9. RO-10-0104530 GEORGESCU & MILOTIN Romania 2,21 

10. WHU10T02379 A BUTTIGIEG JNR & SONS Great Britain 2,32 

          

14. CZ-10-0212-212 JIŘÍ ULIČNÝ Czech Republic 2,80 

24. CZ-10-0202-1679 LADISLAV ŠKOVRAN Czech Republic 6,56 

25. CZ-10-0202-1630 STANISLAV ŠKOVRAN Czech Republic 6,57 

Celkem hodnoceno 47 holubů 
 
Olympijská kat. G 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. DV-07107-09-147 DIRK DE BEER Germany 3,00 

2. NL-09-1201894 C. - M. EVERLING Netherlands 3,32 

3. PL-0275-09-3707 WALDEMAR PISZCZALA Poland 4,41 

4. GB09N04319 WOLFENDEN & O'NEILL Great Britain 5,80 

5. GB09V24019 TENNANT & CO Great Britain 5,83 

6. PL-0275-09-3731 WALDEMAR PISZCZALA Poland 6,11 

7. CZ-09-0128-794 PAVEL RODR Czech Republic 6,48 

8. NL-09-1033351 BERT BRASPENNING Netherlands 6,59 

9. NL-09-1580693 GEERT MUNNIK Netherlands 6,66 

10. PL-0166-09-267 MARCIN BOCHYNEK Poland 7,46 

          

24. CZ-09-01-1208 VÁCLAV PEXA Czech Republic 16,61 

27. CZ-09-0178-5444 ZDENĚK JOCHMAN Czech Republic 18,38 

Celkem hodnoceno 53 holubů 
 
Olympijská kat. H 

poř. Holub Chovatel Stát Body 

1. PL-0254-08-1767 WERNER KOZUBEK Poland 2,34 

2. PL-0229-08-1037 RYSZARD PAWŁOWSKI Poland 4,30 

3. PL-0403-08-5367 ANDRZEJ GORZAŁCZANY Poland 6,23 

4. DV-07274-08-879 HARDY U. BRUNO KRÜGER Germany 7,03 

5. DV-02576-06-463 JOHANN MÜLLER Germany 9,37 

6. DV-08658-08-95 ANDRE U. ANDRE RÄCKERS Germany 14,35 

7. SK-07-01502-717 ŠTEFAN ŠUTÝ Slovakia 14,55 

8. CZ-08-0169-158 FRANTIŠEK SLOVÁČEK Czech Republic 15,16 

9. CZ-08-0176-8452 ANTONÍN KONEČNÝ Czech Republic 15,63 

10. CZ-07-0112-970 LADISLAV PEŠEK Czech Republic 18,55 

Celkem hodnoceno 47 holubů 
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Stanovení pořadí zúčastněných států ze všech soutěžních kategorií je poměrně zábavná hra 
s čísly, ale pokud F.C.I. nestanoví jasná pravidla, bude to jen zajímavé, ale nedůležité porovnání. 
A i zde, jako na každé olympiádě, bude nadále platit hlavně ono Coubertinovo heslo:  

„Není důležité zvítězil, ale zúčastnit se“. 
Přesto si však tuto malou hru s čísly neodpustím a uvedu pár příkladů možného celkového 
hodnocení států (Nizozemsko mi ale nevyšlo druhé, ať jsem dělal co chtěl): 
 
Body za 1. - 3. místo       Body za 1. - 10. místo  Body za 1. - 30. místo 

1. Polsko 22  1. Polsko 168  1. Polsko 710 

2. Německo 19  2. Německo 98  2. Německo 546 

3. Nizozemsko 10  3. Nizozemsko 68  3. Česká republika 505 

4. Česká republika 5  4. Velká Británie 54  4. Slovensko 452 

5. Itálie 2  5. Česká republika 44  5. Rumunsko 381 

6. Slovensko 1  6. Slovensko 35  6. Belgie 374 

7. Velká Británie 1  7. Belgie 26  7. Maďarsko 359 

8.-21. Maďarsko    8. Itálie 21  8. Nizozemsko 343 

8.-21. Rakousko    9. Maďarsko 17  9. Velká Británie 308 

8.-21. Rumunsko    10. Rumunsko 16  10. Itálie 289 

8.-21. Portugalsko    11. Portugalsko 2  11. Portugalsko 188 

8.-21. Belgie    12. Dánsko 1  12. Rakousko 55 

8.-21. Rusko    13.-21. Francie    13. Srbsko 39 

8.-21. Chorvatsko    13.-21. Chorvatsko    14. Dánsko 28 

8.-21. Srbsko    13.-21. Rakousko    15. Francie 23 

8.-21. Švýcarsko    13.-21. Rusko    16. Španělsko 22 

8.-21. Španělsko    13.-21. Srbsko    17. Rusko 18 

8.-21. Francie    13.-21. Španělsko    18. Chorvatsko 10 

8.-21. Ukrajina    13.-21. Švýcarsko    19.-21. Ukrajina 0 

8.-21. Bulharsko    13.-21. Ukrajina    19.-21. Švýcarsko 0 

8.-21. Dánsko    13.-21. Bulharsko    19.-21. Bulharsko 0 

Body byly za umístění jsou přiděleny sestupně od 3, 10 a v poslední variantě od 30. 
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Společné foto ze slavnostního zasedání prezídia svazu a chovatelů, kteří reprezentovali ČMS na 
32. Olympiádě v Poznani. 
 
 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Jan Sikora, reprezentant ČR na Olympiádě 2011v Poznani. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Jan Sikora s největší fanynkou, vnučkou Kristýnkou 

 
Leden 2011 byl pro chovatele poštovních holubů zajímavý tím, že se v něm konaly dvě vrcholné 
holubářské akce. Celostátní výstava v Hluku a následně Olympiáda v polské Poznani. Jedním 
z chovatelů, který byl úspěšný na Celostátní výstavě (2. místo v kategorii Standard holubi a 2. 
místo v kategorii Standard holubice) a který úspěšně reprezentoval Českou republiku na XXXII. 
Olympiádě poštovních holubů v Poznani v  kategorii Standard, je pan Jan Sikora z oblastního 
sdružení Třinec. 
Pan Jan Sikora bydlí v obci Vendryně, tedy na předměstí města Třinec. Zde v samém srdci 
Jablunkovského průsmyku už od středověku proudily karavany kupců, kteří tímto údolím 
postupovali dál na východ nebo sever. V současné době jsou zde přechody na sousední 
Slovensko nebo do Polska. Karavany zde již nepotkáme, kolony aut však určitě. Po odbočení 
z této rušné cesty do zástavby rodinných domků najdete v jednom z domů se zahradou pana Jana 
Sikoru. Na zahradě má postaven zděný holubník s několika odděleními a prostornou voliérou. 
 
Jaká je historie Vašeho úspěšného chovu. 
Narodil jsem se v roce 1951 a jak už to u spousty vesnických kluků chodí, dostal jsem do vínku i 
lásku k přírodě, která se časem vyfiltrovala na vztah k holubům, hlavně poštovním. První holuby 
jsem měl v roce 1976 a aktivně jsem začal holubařit v roce 1981. Tak ubíhal čas, který vyplňovalo 
hlavně zaměstnání, upřednostnění rodinných potřeb, stavba rodinného domu a tomu odpovídající 
výsledky v závodní činnosti. Zlom v mém chovatelském přístupu se datuje s příchodem roku 1998, 
kdy jsem byl nucen učinit velkou životní změnu a změnit dosavadní zaměstnání. Každé začátky 
jsou těžké, člověk udělá chyby, které zdánlivě se sebou nesouvisí. Jedna z nich byla nedůslednost 
v zavření holubníku a kuna zde odvedla za jednu noc stoprocentní práci. Přišla chvilka váhání, zda 
vůbec pokračovat. V té době mě významně psychicky podpořil nestor našeho holubářství, lidmi 
uznávaný a známý pan Jan Vyvial. Mimo této podpory mě zároveň v roce 2000 doporučil pana 
Šustkovi, u něhož se v té době soustředila mimořádná kvalita holubů, kde převládal kmen orig. 
holubů Hermes – linie Piet. Další linkou byli holubi z hvězdného základu pana Ladislava Potůčka 
z jeho Jansenů, Boxtel x Hartogs, Delbarů, linie mistrů světa. Pan Šustek mě nejen přijal, ale 
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dokonce mi i půjčil 6 chovných párů, a zde začíná moje tak zvaná nová holubářská éra. V roce 
2001 jsem s holuby z těchto odchovů začal závodit. Jak se ukázalo, jejich výsledky potvrdily kvalitu  
jejich rodičů. Od té doby jsem získal 6 x titul mistra OS Třinec a 2 x jsem skončil na druhém místě. 
Mimo to moji holubi dosáhli i výrazných úspěchů na Celostátních výstavách v kategorii Standard a 
zatím vrcholem byla účast mých holubů na Olympiádě v Poznani. Toho si velmi cením i  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Holubník s výletem vdovského oddělení, zatím ještě se „zimní“ ochranou 
 
Jak vedete závodníky během závodní sezóny. 
Zkusím se k tomu v krátkosti vyjádřit. Závodím metodou totálního vdovství. Závodní kádr čítá 100 
kusů, z něhož je 30 až 40 ročních holubů. Zapáření probíhá na přelomu února a března podle 
počasí, v případě nepřízně radši počkám. Letos to bylo 5. března. Některé páry nechávám 
pohromadě, tak jak byly spářeny v předešlém roce, některé přepařuji. Je to vždy individuální 
záležitost. Po nasednutí a vylíhnutí holoubat zpravidla ponechám v hnízdě jedno holoubě. To 
hlavně kvůli sblížení nových párů. Používám takzvané mokré vdovství. Holubi jsou kvůli dravcům 
celou zimu zavření až do zhruba půlky března, až se zlepší i počasí. Na co však kladu důraz je, 
aby začátkem sezóny dva závody odletěli holubi z vajec, tím se mi zkrátí doba rozdělení. Před 
závodní sezónou holuby dvakrát vyvezu asi na 20 km. Potom ještě jednou po rozdělení holubů, 
v půli týdne rovněž na cca 20 km. Nejprve vypustím holubice a potom holuby. Holubice pak již 
čekají doma holuby v budnících. I v závodech se mi zdá, že holubi jsou víc citliví na přítomnost 
partnera po doletu, jako holubice. V průběhu závodů již kvůli pracovnímu vytížení holuby 
nevyvážím. Tento možný handicap se pokouším dohnat tím, že obě pohlaví, jak holuby tak 
holubice, pouštím samostatně dvakrát denně s naprostou pravidelností, přičemž dvakrát denně i 
čistím všechna oddělení. Čistím takto nejen v závodní sezóně, ale i v průběhu celého roku. Na 
hygienu možná kladu až přehnaný důraz, ale kdybych to tak neudělal, tížilo by mě svědomí. 
Napáječky používám dvě na každé oddělení, tak aby stačily po vymytí i vyschnout. Někdy do nich 
nalévám při čištění silně koncentrovaný ocet. Krmení probíhá ve společném krmítku, dávka je však 
odměřená. V průběhu závodů nepoužívám striktní fázové krmení. Podle náročnosti závodu 
přidávám nebo ubírám složky směsi. Používám 5 druhů krmiva od belgické firmy Vanrobayes, 
které kombinuji, nebo doplňuji podle potřeby. Vždy rozhoduje předpokládané počasí v den startu 
závodu, vítr, teplo, déšť, délka závodu. Holubům na dlouhé tratě přidávám do krmiva červenou 
kukuřici. Začínám v úterý a postupně přidávám. Holubi na dlouhé tratě jsou v samostatném 
oddělení a přikrmuji je individuálně v budnících. Pokud jsou holubi v pořádku tak jsou na krátké a 
střední tratě nasazováni každý týden. Na dlouhé tratě ve čtrnáctidenním cyklu. Holubům před 
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nasazením na dlouhou trať nikdy neukazuji partnery. Během závodní sezóny se snažím vdovce i 
vdovy různě motivovat. Těch možností je celá řada, tady je to na chovateli a jeho pozorovacích 
schopnostech co holubům pomáhá, a toho samozřejmě využít. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Voliéry, ve kterých je vedle stabilních opor i hodně nových posil, které musí prokázat své kvality 
 
Prevence a léčení holubů, jak u Vás. 
V době minulé jsem se držel léčebného scénáře podle přátel, s kterými jsem hledal léky nové a 
lepší včetně vitamínů. V současné době jsem měl možnost se seznámit osobně s majitelem firmy 
Pharmagal, panem MVDr. Dubajem a snažím se dodržovat jeho schéma, které je v příručkách 
firmy do detailu popsáno. Hlavní výhodu však vidím v tom, že uvedená firma umí nejen problém 
popsat, ale i řešit a ruku v ruce nabízí i autorizovaný sortiment všech přípravků. Samozřejmě 
používám i ostatní veterinární přípravky, které jsou v současně době na trhu k dispozici. Na 
začátku roku holuby proléčím proti trichomonádě přípravkem De Wert BS. V půli února všechny 
holuby vakcinuji proti pseudomoru a proti neštovicím. Podle potřeby proléčím i ostatní známé 
holubí nemoci. Během závodní sezóny dostávají holubi pravidelně v třítýdenním cyklu přípravky 
firmy De Werd B.S. – trichomonády a OrniSpecial - dýchací cesty, od firmy Van Hee přírodní 
produkt Van-Tricocci 16000. Holubi mají k dispozici po celý rok 5 – 7 druhů gritů od různých 
výrobců. V týdnu dávám asi třikrát na krmivo pivní kvasnice. Jako podklad slouží různé oleje s 
vitamíny. Někdy také multivitamin Gervit do vody. 
 
Jaký je současný kádr Vašich závodníků. 
Svých starých holubů si vážím. V současné době stále dobré výsledky dosahuje původní linie tzv. 
Hermes holubů, holubi Ladislava Potůčka v zakřížení na holuby Fabry linie. Zejména holub Fabry 
z Naturalu a holubička Fabry od ing. Březiny, to byl doposud můj neúspěšnější chovný pár, který 
mi dal nejvíc vítězů závodů. Novými osvědčenými posilami jsou několik orig. Van den Pasch a 
Desmet – Mathijs. Při návštěvách holubníků svých přátel, zároveň však sportovních konkurentů 
vidím holuby s fantastickými rodokmeny a bezpochyby i chovnými vlastnostmi. Úspěch však 
spočívá v každodenní poctivé práci kolem holubů. Jistě jsou faktory, které zásadně způsobem 
limitují některé starší chovatele, kteří mají vzhledem ke svému stáří zdravotní komplikace, jindy 
zase spoustu pracovních povinností, které vyžaduje dnešní doba. To ale neznamená, že si těchto 
chovatelů nebudu vážit, právě naopak. Moji standardní holubi pocházejí z holuba pana Karla 



- 28 - 

Roika. Na tohoto holuba jsem napářil svoje holubice a výsledek jsou pěkní standardní holubi, kteří 
plní limit 2500 km pro holuba a 2000 km pro holubici. 
  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Vdovy na jarním sluníčku 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Chovný holub NL 02-1949848 orig. Jan Van den Pasch 

 
Jak je to u Vás  s holoubaty, nadějemi pro další úspěšné závodníky. 
Pro svoji potřebu si ponechávám kolem 70 holoubat z první a druhé líhně, převážně s chovných 
voliér. O holoubata pečuji stejně jako o staré holuby, včetně zdravotní prevence. Holoubata 
pouštím jednou denně vždy po skončení proletu vdovců a vdov. Volně jsou ponechána venku až 
do večerních hodin. Pár let po sobě jsem mladé cvičil velmi sporadicky. Dnes již s holoubaty 
pravidelně závodím. Z celkového počtu 70 holoubat se závodů zúčastňuje kolem 50 holoubat. V  
roce 2010 jsem se umístil v mistrovství holoubat na 2. místě OS Třinec. Dobré výsledky to je vždy 
ta správná motivace. 
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Jak hodnotíte ukončení závodní sezóny 2010 a s tím spojené výstavy. 
Prvním vrcholem byla CV 2011 v Hluku, která byla z mého pohledu skvěle připravena včetně 
večírku s živou hudbou. To vše bylo umocněno umístěním mých dvou holubů v kategorií Standard, 
kde můj čvk holub 07-0243-383 a mk holubice 07-0240-178 získali v celostátní konkurenci oba 
druhá místa a zároveň byli vybráni v kategorii Standard do reprezentační kolekce České republiky 
na Olympiádu v polské Poznani. Spokojen jsem byl nejen s umístnění mých holubů, ale i 
s organizací Celostátní výstavy. Dalším vrcholem byla Olympiáda 2011 v Poznani, které jsem se 
rovněž osobně zúčastnil, a která byla na vysoké společenské úrovni. Velkou radost mě udělalo 
umístění mého čvk holuba 07-0143-383 na krásném 13. místě mezi světovou elitou nejlepších 
holubů v kategorii Standard. Velice si toho vážím. Pěkná byla i zemská výstava 
Moravskoslezského sdružení, která se konala ve Šternberku, kde byli vyhodnoceni nelepší 
chovatelé v soutěžích Moravy 2010. Těchto akcí se velice rád zúčastňují, protože na nich panuje 
ta správná holubářská atmosféra.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Holubice 08-0243-259, za dva roky 10 cen, ve roce 2010 v OS 5. Eso He, 2 x 1. cena v OS 

 
Co plánujete do budoucna. 
Celou svou chovatelskou éru jsem byl přesvědčen, že mou dominantou budou krátké a střední 
tratě. Paradoxně však největší úspěchy z pohledu celostátního a zemského mistrovství byly 
dosaženy na dlouhých tratích a v kategorii Standard. Samozřejmě to u mne vzbudilo vyšší zájem o 
tyto závody a Standard s pokusem dané úspěchy do budoucna, pokud to bude možné, vylepšit. 
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Vrcholem mé dosavadní chovatelské éry byla závodní sezóna 2010, která půjde těžko zopakovat. 
Samozřejmě, že moji snahou bude v dosavadní práci pokračovat a svoje výsledky udržet.   
 
Úspěchy v roce 2009 
4. místo v Celostátním mistrovství dlouhých tratí 
6. místo v Generálním mistrovství ČR 
1. místo v Mistrovství Severní Moravy dlouhých tratí 
4. místo v Super mistrovství Severní Moravy 
1. Generální mistr OS Třinec 
 
Úspěchy v roce 2010 
4. místo v Generálním mistrovství ČR 
12. místo v Celostátním mistrovství krátkých tratí 
2. místo v Mistrovství Severní Moravy dlouhých tratí 
2. místo v Super mistrovství Severní Moravy 
 
V rámci OS 2010 
Ve 26 závodech OS 12 x 1. cena, 8 x 2. cena, 10 x 3. cena 
Krátké tratě 54% úspěšnost – 1. místo 
Střední tratě 51% úspěšnost – 1. místo 
Dlouhé tratě 53% úspěšnost – 1. místo 
1. Generální mistr OS Třinec 
2. Mistr holoubat OS Třinec 
Pan Sikora vyhrál až na jednu všechny olympijské kategorie v rámci OS, viz. výsledky na webové 
stránce svazu, většinou s drtivou převahou. V kolekci OS na CV v Hluku bylo z 10 soutěžních 
holubů OS 7 jeho závodníků a osmá holubička v kategorii Standard mimo kolekci OS byla vybrána 
na olympiádu. 
 
 
 
 
Otakar Mazur 
Antonín Polívka 
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SG Kusser – Josef + Michael + Martina 

Generální mistr RV Dreiburgenland 
 
V zemi tří hradů, kousek za hranicemi v Bavorském lese, závodí se svými holuby dnes 43letý 
Josef Kusser. Kdo projížděl z české strany do Německa přes přechod Strážný nebo Železná Ruda 
ví, jak těžké podmínky pro chov poštovních holubů skýtá Šumava. 
 
Dříve v oblasti Bavorského lesa soutěžila spousta chovatelů, ale dnes se tady tomuto koníčku 
věnuje jen hrstka těch opravdu zapálených. Josef sám říká, že bez lásky k tomuto sportu by 
poštovní holuby v těchto podmínkách ani chovat nemohl a dodává, že chov poštovních holubů je 
pro něj „elixír života“ po každodenní tvrdé práci v kamenolomu. 
 
K chovu poštovních holubů ho přivedl jeho strýc, který ho zejména v jeho začátcích velmi 
podporoval. Začínal s holuby původem od Herberta Wiedena (Horemans), které získal přes 
bývalého předsedu základní organizace Maxe Denka. I v dnešním chovu najdeme potomky těchto 
holubů, kteří dosahují výborných výsledků. K těmto „Horemanům“ postupně přibyli holubi od Hanse 
Hirna (Schellens) a ze spojení těchto holubů získal Josef v devadesátých letech několik 
mistrovských titulů. 
Nejúspěšnějším holubem této doby byla holubice 94-05138-390, která má na svém kontě 
neuvěřitelných 95 cen. A to ne ledajakých. Získala 12 cen v první desítce a 22 cen v druhé desítce. 
V letech 2003 a 2004 byla vyhlášena nejlepší holubicí Německa s největším počtem umístění. 
Tato holubice dostala název „Matadorka“ a je vnučkou původního Horemanského chovného páru 
Herberta Wiedena. 
Vnuci a pravnuci „390“ s úspěchem závodí i v dnešním chovu Josefa Kussera (8 vnuků této 
holubice zaletělo v letech 2008 a 2009 10 a více cen). 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Foto 1 
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Foto 2 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Z důvodu časového zaneprázdnění závodí Josef jen s holubicemi, což je v naprostém protikladu 
k u nás zaběhnutým systémům závodění. Hlavní holubník je dvoupatrový, kde v patře jsou dvě 
závodní oddělení s budníky a vedle každého je oddělení se sedačkami. Do závodní sezóny 
vstupuje zhruba se stovkou holubic. Přes zimu jsou holubice v oddělení se sedačkami. Začátkem 
ledna probíhá zapáření všech holubů v oddělení s budníky. Zhruba po 14ti dnech holubice znovu 
putují do oddělení se sedačkami, i když některé ještě nesnesly. Další zapáření proběhne koncem 
února a po 10ti denním sezení na vejcích se vejce odeberou a holubice jdou do oddělení se 
sedačkami (cca 20.-25.3.). V tu dobu začíná s tréninkem holubic. 
Z důvodu velkého počtu vdov se musí o ně postarat jednoduchým způsobem. Vdovy trénují jen 
večer a večer jsou také krmeny s tím, že 15 – 20 % krmné dávky dostanou před proletem (lépe 
trénují). V době, kdy holubice trénují před závodní sezónou, je každý víkend (so, ne) pouští do 
oddělení s budníky k holubům, čímž se snaží, aby se nepářily mezi sebou. Zajímavostí je, že 
s holubicemi nedělá tzv. kolečko, ale vdovy vyletují i vrací se do oddělení se sedačkami. Při 
nasazování na závod se holubice nepouští do oddělení k holubům, ale nasazuje je přímo ze 
sedaček. Když se vrací ze závodu, vletují opět do oddělení ze sedačkami a k holubům probíhají 
přes otevřené dveře. Samci jsou zavřeni v budnících a holubice k nim pouští až po 1 hodině. Spolu 
pak zůstávají podle obtížnosti závodu 2 – 3 hodiny. 
Pokud mají holubice během sezóny snahu se mezi sebou párovat, jednoduše jednu z nich předělá 
do druhého oddělení holubic. 
Krmí směsí Hirn 1 a směsí pro holubice Versele – Laga. Do této směsi přidává před nasazením 
ještě semínka. Samozřejmostí je vakcinace proti Paramyxo a co 3 týdny přeléčení proti 
trichomonádám. Na dýchací cesty reaguje podle potřeby. Používá produkty Dr. Mariena. Koupel 
dopřává holubům uprostřed týdne. Na konci sezóny je provedena nekompromisní selekce podle 
výkonu a stav je doplněn novými nadějemi. Tyto nastoupí na místa vyřazených, ale zejména 
zlikvidovaných dravci, na jejichž konto padne každý rok kolem 20ti kusů starých a 40ti holoubat. U 
holoubat praktikuje Josef tzv. metodu suché podestýlky, čímž se snaží zvýšit jejich přirozenou 
odolnost. Kromě vakcinace dostanou holoubata zhruba 3 týdny před závodní sezónou kůru proti 
trichomonádám, kterou opakuje i během závodů a po každém závodě dostanou holoubata 
prostředek proti holouběcí nemoci. 
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Foto 3 
 

Foto 4 
 

Foto 5 
 

Foto 6 
 

Kromě vysokého stavu závodních holubic, který je nutný vzhledem k podmínkám chovu (velký 
výskyt dravců a tím i vysoký počet ztrát i během závodní sezóny) se Josef stará i o velký počet 
chovných holubů, které potřebuje ke každoročnímu doplnění stavu. Bedlivě sleduje, kde to 
aktuálně „letí“ a tak můžeme na jeho chovném holubníku nalézt špičkové holuby od nejlepších 
chovatelů Německa, zejména G. Prangeho, se kterým Josefa pojí velmi přátelský vztah a od 
kterého má potomky jeho nejlepších holubů. Dále holuby Koopman (linie „Kleine Dirk“, „Annelies“, 
„Noble-Blue“, „Branco“, „Mighty-Man“), Jan v.d. Pasch (linie „Lowieke“, „Asdoffer 60“), Van Dyck 
(potomci a vnuci „Kannibaal“, „Rambo“), ale zejména v současné době velmi žádané holuby Leo 
Herremans, od kterého vlastní 22 originálů linií „Olympiade 003“, „Euro“, „Den 444“, „De Jan“, 
„Wonderaske“. 
Chovné holuby z jara hlavně kříží. Až později, v průběhu chovné sezóny je přepařuje a páří v linii a 
to zejména proto, že o jeho holuby je velký zájem. 
 

 

 

 

 

Foto 7 

 

 

 

 

 

 
 
 
Jeho úspěchy v RV Dreiburgenland (cca 60 závodících holubníků): 
2008:  1. RV – generální mistr   2009:   1. RV – generální mistr 
           1. vítěz Champion-cup    1. RV mistr holubic 

1. mistr časopisu „Die Brieftaube“   1. RV mistr holoubat 
1. RV mistr holubic     4. RV mistr ročních 
1. RV mistr ročních     2. vítěz Champion-cup    

15 nejlepších holubic umístilo 153 cen. 
 
Josef Kusser 
Drosselweg 18 
94538 Fürstenstein 
 
 
 
 
 
Josef Zoch 
upravil: MVDr. Michael Polášek 
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Olympijská ohlédnutí 1938 – 1957 /1. část /   

 
Olympiády a můj obdiv  
 
Poštovní holub     
Křídly o vzduch bije, 
Vraceje se domů, s nadějí i bez naděje, 
věčně se vracíme domů  
 
Moje motto:  důchod nemá chybu, žiju, vidím, chodím, slyším. 
 
Obdivuji holuby a chovatele, kteří se dostanou na olympiádu. Jsou to ti nejlepší, kteří se ve 
dvouletém a ročním období před konáním olympiády připraví a dokáží zvládnout toto období až 
k vrcholu – olympiádě. 
Rozhodl jsem se vzdát hold, obdiv a uznání holubům a chovatelům o kterých se psalo, hovořilo. 
Dnes již i pozapomenutým jménům a číslům. Tak jak jsem to našel, něco nenašel, něco pomohli 
někteří kamarádi i zcela neznámí chovatelé. Významnou pomoc mně dal pan prezident našeho 
svazu ing. Novotný Jaroslav. Při pátrání po výsledcích olympiády Brusel 1971, mně poskytl pomoc 
můj kamarád v  Německa Pan Karel Křenek tím, že mně ofocené výsledky obstaral a poslal s 
výraznou pomocí souseda chovatele PH v Dorstenu pana Heinze Hansena. 
Asi to nebude úplně přesné, úplné, ale má kapacita nestačila na všechny zdroje a tak třeba 
omylem jsem se mohl dopustit chyby, přehlédnutí, omylu. Může to někdo napravit. Vycházím 
z časopisů PH a katalogů. 
 
1. mezinárodní výstava Brusel 8. – 10.1.1938 Salle de la Madeleine 
Vlastně první reprezentanti Československa, nepodařilo se mi zjistit odkud jsou, ale předpokládám 
Praha a okolí. Výstava měla malou odezvu u našich chovatelů, dodatečně se našli zájemci i holubi 
a 4.1.1938 byl proveden výběr z 68 ks. A toto byla naše kolekce: 
 
Bejček   ČS 33 – H – 236 m.pr. 
Káranský   ČS 35 – K – 50    m.šup. 
Lébr    ČS 34 – K10 – 23  tm.šup. 
Mužík Jan, Praha ČS 34 – R2 – 33  m.šup. 
Mužík Jan, Praha  ČS 34 – R2 – 27   m.pr. 
Storn     ČS 33 – F2 – 14    červ. 
Storn     ČS 33 – F2 – 22  m.pr. 
Szitanyi   ČS 35 – L7 – 130  m.šup. 
Uryje     ČS 33 – R4 – 15    m.šup. 
Vokáč    ČS 35 – Z – 466  tm.šup. 
1. byla Francie a Československo zaujalo10. místem. 
 
2. mezinárodní výstava Kolín n. R. 26. – 30.1.1939 Messehalle 
1. byla Belgie,  Česko – Slovensko skončilo 11. 
 
Bejček Alois  35 – H – 636 H  Landa Jindřich 35 – R4 – 160 He 
Kropáč Jan     36 – H – 754  H   Urie Václav  33 – R4 – 168 He 
Mužík Jan    35 – A2 – 595 H  Urie Václav    33 – R4 – 15 He 
Jaroš Josef    36 – K – 130  H  Blažek Miroslav 34 – M – 523 He 
Karanský František  35 – K – 50  H  Mužík Jan   34 – R2 – 33   He 
 
Našel jsem ale i jméno Antonín Durna z Ostrožského předměstí, Uherský Ostroh, Ostrožská Nová 
Ves ze spolku „Slovák“, který v roce 1939 měl mít holuba na této“olympiádě. V dobovém časopise 
o tom ale není zmínka a na seznamu není. 
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Pořadí států: 
1. Belgie  8.894,25 bodů    7. Itálie    8.696.- 
2. Maďarsko  8.866,25    8. Anglie    8.672,- 
3. Holandsko  8.857,50    9. Dánsko    8.592,25 
4. Francie  8.819,25  10. Polsko    8.511,25 
5. Lucembursko  8.755,25  11. Česko-Slovensko  8.455,75 
6. Německo 8.699,25 

 
Byla to společenská událost, projevila se okázalost Německa a nacistická pompa. 
 
1948 Londýn – vznik FCI, ČSR byla registrována za řádného člena FCI. Na další podniky jsme 
kvůli politickému vývoji ve světě nebyli zváni.    
 
I. olympiáda Lille, Francie 1949 ……………….. Bez naší účasti. Na 1. místě Francie. 
 
II. olympiáda Modena, Itálie 1951…………..….. Bez naší účasti. 1. Nizozemsko 
 
III. olympiáda Kodaň, Dánsko 1953………..….. Olympiáda se nekonala z veterinárních důvodů 
 
IV. olympiáda Barcelona, Španělsko 1955 ….. Bez naší účasti. Na 1. místě Nizozemsko. 
 
V. olympiáda Amsterodam, Nizozemsko 1957  
2. - 3.2.1957 hotel Krasnopolsky 
První naši nejlepší holubi olympiády: p. František Bartl Královopolské Vážany u Rousínova  
s He 782 a p. František Dolíhal Popůvky u Brna s H 447 
 
OLYMPISCHE TENTOONSTELLING 1957 TE AMSTERODAM TSJECKO – SLOWAKIJE  diplom 
a holandský větrný mlýn vytepaný ve stříbře, odznaky účastníka olympiády, stříbrné poháry 
s věnováním. Škoda, že není holubářské muzeum. Kdo ví, jak tyto a další trofeje skončily? 
Po mnoha letech obnovená účast s vítězstvím, které nikdo nečekal. To bylo slávy. Poprvé byla i 
kategorie sportovní, ale nebyla hodnocena. Nepodařilo se mně dohledat jména a čísla chovatelů a 
jejich holubů. Kategorii sport jsme neobsadili. 
Vítězná kolekce standard: 
 
František Bartl Královopolské Vážany 52 – 0144 – 520 H 
František Bartl      52 – 0144 – 541 H 
František Dolíhal  Popůvky   53 – 0103 – 447 H 
Štěpán Kopálek Kunovice   53 – 068 – 122 H 
Gustav Brodnianský Krupina   51 – 236 – 259  H 
 
František Bartl      52 – 0144 – 562 He 
František Bartl      52 – 0144 - 782  He 
František Bartl     53 – 0144 – 329 He 
Bořek Janků  Olomouc   52 – 099 – 231 He 
Štěpán Kopálek  Kunovice   53 – 068 – 129 He 
 
Řekl bych, že to byla olympiáda p. Bartla. Pět z deseti, polovina od jednoho chovatele. Unikát. A 
ještě jedno prvenství. Slovensko má prvního olympionika Gustava Brodnianského z Krupiny. 
 
 
Mgr. Jiří Albrecht 
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Vítězové testovacích stanic – made in Poortvliet 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
Jméno Jacob Poortvliet zatím směrem na východ od Holandska není příliš známé, ale pro ty 
chovatele, kteří se blíže zajímají o dění na západě Evropy, to žádná neznámá není. Výsledky jeho 
holubů hlavně v letech 2007 a 2008 dostali jeho jméno na titulní stránky všech časopisů, k vidění 
byla i jeho zástupkyně na olympiádě v Dortmundu, jeho „Magic Wonder“ byla 1. západoevropským 
eso holubem krátkých tratí, o jeho holuby je zájem ze strany nejkvalitnější světové dražby PiPa. Po 
nucené pauze v roce 2009 ze zdravotních důvodů musel Jacob prodat veškeré závodníky a 
všechny starší chovné holuby. Po stabilizaci jeho zdravotního stavu se v roce 2010 mohl opět 
zúčastňovat závodů, 40 ročních závodníků si v této sezóně vedlo výborně, ještě lépe na tom byla 
holoubata, která vybojovala titul provincionálního šampióna!  
 

 

 

 

 

 

 

 

Foto holubníky 
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Holubi od Jacoba letí výborně na mnoha holubnících, nejen v Evropě, ale i v Asii a severní 
Americe. A protože se jedná o kvalitní linii holubů, dokazují to i holoubata v testovacích stanicích 
po celé Evropě! 
 
2008:  vítěz TS Uplandderby v Německu, holoubě přímo od Jacoba – výhra 8.000.- Euro 
2009:  vítěz TS v Maďarsku, 75% krve Poortvliet - výhra 2.000.- Euro 
2010:  vítěz Belgian Masters, 50% krve Poortvliet - výhra 25.000.- Euro 
2010:  2. cena Grand Prix Fritzlar (Německo), 50% krve Poortvliet - výhra 4.000.- Euro 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
NL 08-1970056 – vítěz Uplandderby. Otec tohoto vítěze pochází z holubníku Larse Wilberga, jeho 
otcem je originál van Dyck holub, vnuk holubů „Kannibaal“ a „Bourges“. Matkou je pak „Golden 
Girl“, přímá sestra holubice „Farah Diba“, 1. západoevropské a holandské eso dlouhých tratí, a 
holuba „Reza“ s 1. cenou proti 28.332 holubům, 1. cenou proti 21.8925 holubům a 1. cenou proti 
10.589 holubům. Rodiče od obou těchto super holubů jsou „Tips“ a „Geschelpt Kannibaaltje“. 
Matkou vítězky Uplandderby je dcera holuba „Yildirim“, který se stal 1. nejlepším ročákem 
Holandska allround v roce 2004 a sestry „Mr. Royal Diamond“. „Yildirim“ pochází z linie 
Koopmanova „Kleine Dirka“. Sestra „Mr. Royal Diamond“ je pak vnučkou Veenstrovy „Diamond 
Lady“, která je přímou sestrou Koopmanovy „Golden Lady“, a holuba „Mister Surhuisum“, který je 
přímým bratrem Koopmanova „Mister Ermerveen“ a zároveň i otcem od holuba „Mr. Blue“, který 
byl nejlepším holubem Holandska. 
 
NL 09-1576848 – vítězka testovací stanice v Maďarsku. Otcem je holub „08-480“, který pochází ze 
dvou vynikajících závodníků! A to z „Gehamerd Mirakel“ s 1. cenou z Boxtel proti 19.262 holubům 
a z holubice „Cowang“, která se stala 1. eso holoubětem F.F.C. v konkurenci 6.200 holoubat. 
„Gehamerd Mirakel“ pochází z holubů Lindelauf, Koopman a van Dyck, „Cowang“ pak Koopman x 
de Rauw Sablon. Matka je pak sestrou vítěze derby závodu v Holandsku a pochází z linie 
Koopman x Janssen x Vandenabeele. 
 
„Dyanne Dromer“ – 3. eso holub testovací stanice v Sun City kategorie „grand average“ po 21 
letech a 4. eso holub na 5 závodech o auto roku 2011! Její bratr „Daniel Dromer“ u Jacoba byl 1. 
eso holoubě v klubu, z 8 nasazení má na svém kontě 8 cen. Jejich otcem je polobratr holuba 
„Frans“, matkou je pak dcera Koopmanova „Dromera“. 
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New Zot - 1. eso holoubě provincie 
 
Protože testovací stanice začínají být stále prestižnější záležitostí poštovního holubářství, rozhodl 
se Jacob donést ještě další holuby z rodiny, ze které se rodí stále častěji holubi, kteří dokáží letět 
absolutní špic v nejprestižnějších testovacích stanicích z finálových závodů!  
Jedná se o holuby de Rauw Sablon. Pro drtivou většinu jde o velkou neznámou. Tito holubi ale 
v novém miléniu patří k tomu nejlepšímu, ne-li úplně to nejlepší, co je pro závody nad 400km a 
testovací stanice k mání! To dokazují národní esa Belgie na středních a dlouhých tratích 
v posledních letech! Základním chovným párem je bezesporu „Dream Pair“ „Albert“ x „Paola“. 
Z tohoto páru pochází celá řada vynikajících chovných, ale také závodních holubů! Například 2. 
eso holub Belgie roku 2001 na dlouhých tratích, holub „Limoges“, kterého najdete v rodokmenu 
většiny současných top chovných a závodních holubů této linie. Dalším top holubem je holub 
„Freddy“, otec mnoha výborných závodníků a chovných holubů, mezi které patří i „Dromer“ u 
Gerarda Koopmana! Z linie těchto základních holubů pochází: 
 
„Locco“ – 1. nár. eso Belgie stř. tratí 2009, vítěz 1. nár. ceny z Brive proti 16.813 holubům 2010 
„Lucky 77“ – 1. národní eso holub Belgie dlouhých tratí roku 2005 
„Blue Ace“ – 2. národní eso holub Belgie dlouhých tratí roku 2007 
„New Freddy“ – 1. národní eso holub Belgie velkých střední tratí roku 2010 
Další národní esa Belgie krve základního chovného páru de Rauw Sablon: 
1. národní eso holub dlouhých tratí roku 2003 
1. národní eso holub dlouhých tratí roku 2006 
1. národní eso holub Belgie na 5 dlouhých závodech roku 2009 
2. národní eso holub dlouhých tratí roku 2001 
4. národní eso holub dlouhých tratí roku 1999 
7. národní eso holub středních tratí roku 2005 
 
V roce 2010 holubi této linie vyhráli takové závody: 
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1. národní cena Brive proti 16.813 holubům (J. van Damme, v rodokmenu 3x Dream Pair) 
1. mezinárodní cena z Bordeaux proti 13.386 holubům (Erik Limbourg) 
1. národní cena z Argentonu proti 30.000 holubům (Damien Baert, z vnuka „Blue Ace“) 
1. mezinárodní cena z Narbonne proti 13.351 holubům (Marc de Cock) 
1. národní cena z Bourges proti 55.751 holubům (André Moonens) 
1. národní cena z Argentonu starých holubů proti 5.756 holubům (F & J Vandeneheede, 
v rodokmenu 3x Dream Pair) 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Dcera holuba „Locco“ od van Damma 

 
V testovacích stanicích v Thajsku, Číně a Jižní Africe tito holubi dosahují špičkových umístění v top 
10 z finálových závodů! 
Možná to tak vypadá, že holubi de Rauw Sablon jsou vhodní spíš pro tvrdé a dlouhé závody, ale 
opak je pravdou, 1. eso holub Bavorska roku 2010 je oboustranný vnuk holuba „Limoges“, kromě 
mnoha špičkových cen má i tento holub 2x 1. cenu a po dva roky byl nejlepším holubem oblasti! 
 
Jacob Poortvliet tedy neváhal a tyto holuby díky Gerardu Koopmanovi začal nosit na svůj holubník. 
Tak tu sedí několik potomků holuba „Dromer“ a jeho bratra „Mr. Expensive“. Holoubata z těchto 
holubů de Rauw Sablon zalétla několik špičkových cen, včetně 1. cen v oblasti! Dále u Jacoba na 
holubníku sedí dcera holuba „Locco“, „Lucky 77“, polosestra od „Blue Ace“ a další holubi světové 
extratřídy. 
Zdravotní problémy nedovolují Jacobovi se holubům věnovat naplno, což by mělo ovlivnit i 
výsledky dosažené na závodech. Protože jde však o výjimečné a velmi kvalitní holuby a 
nepotřebují takovou péči jako průměrní holubi, jsou jeho výsledky vynikající. 
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99-4393520 hnízdní sestra holuba „Dromer“ 

 
Výsledky s ročními holuby v roce 2010 
2. šampión provincie krátkých tratí s předem určenými holuby 
3. šampión provincie krátkých tratí  
7. šampión provincie jednodenních dlouhých tratí (pozn. jen s ročními holuby 500 -750km)  
1. mistr oblasti krátkých tratí s předem určenými holuby 
2. mistr oblasti krátkých tratí 
2. mistr oblasti jednodenních dlouhých tratí  
2. mistr oblasti se starými holuby 
 
Holoubata v roce 2010 
1. šampión provincie s holoubaty 
1. eso holoubě provincie 
1. šampión holoubat v klubu dlouhých tratích EAST 
2. šampión holoubat dlouhotraťového klubu (předem určení + netipovaní holubi) 
 
Dosažené úspěchy na národní scéně: 
1. národní eso holoubě s holubem “Young Zot” - 2007 
1. národní mistr Holandska na středních tratích - 2008 
1. národní mistr jednodenních dlouhých tratí - 2007 
1. národní eso krátkých tratí s holubicí “Magic Wonder” - 2007 
1. národní vítěz  soutěže “Golden Duif” - 2008 
1. západoevropské eso krátkých tratí s holubicí “Magic Wonder” - 2007 
3. olympijský holub Holandska na olymp. v Dortmundu kat. allround “Olympic Ellen“ - 2009 
3. národní eso holub středních tratí s holubem “Eddy” (1. provinciální eso) - 2008 
 
 
Zdeněk Pavlík 
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Naše vina 
Spontánní a dlouhé prolety kolem holubníku jsou známkou dobrého zdravotního stavu. 
 
Kdosi chtěl svoje holuby očkovat proti salmonelóze (Paratyfu) a ptal se, která očkovací látka je 
nejlepší. Prý slyšel, že ti nejlepší chovatelé očkují během sezóny, aby dosáhli takzvaného 
„Booster“ efektu (zesilující efekt). Jinými slovy. Kondice se má očkováním senzačně rychle zvýšit. 
Je to nesmysl. 
 
Očkováním během závodní sezóny klesne forma až do sklepa. Nevěřte takovým historkám jak 
z divokého západu. A nejlepší očkovací látka? Pokud jsou veterináři rozdílných názorů, nemá jim 
laik takové otázky dávat. 
 
Nemá se očkovat ostatně ani krátce před odchovem. To je neúspěch se zárukou. 
U mnohých očkovacích látek pro lidi (!) se v literatuře dočtete, že jsou velmi dobré, protože (zatím) 
je u nich velmi málo známo o vedlejších účincích. Z toho se dá vyvodit jak moc opatrní musíme být 
u holubů.  
Mnozí lidé hodí svou vědeckou autoritu na misku vah, aby vedlejší účinky potlačili, jako zcela 
nevýznamné. Postata problému je ale zcela jasná. Imič těchto očkovacích látek a medikamentů 
musí být bez jakýchkoliv pochybností zachována, protože se musí prodávat. 
 
V názoru na očkování mimo sezónu je jeden veterinář pro a druhý proti. 
Jasné ale je, že se to nedá tak jednoduše dělat naslepo. Proč máme očkovat, když holubi jsou 
naprosto zdraví, s radostí krásně trénují a podávají dobré výkony? Především spontánní a dlouhé 
prolety kolem holubníku jsou znamením pro výborné zdraví. 
Očkování mi připadá smysluplné jen tehdy, pokud paratyfus skutečně hrozí, ale i pak, jen po 
zásadní preventivní kůře. 
 
Přirozeně zdraví holubi na dobrém holubníku žádnou kůru nepotřebují. 
Je skutečně nejvyšší čas tomu už téměř nestydatému vnucování preparátů a bioproduktů, což je 
často čiré blouznění, udělat přítrž. Také kůry proti onemocnění dýchacích cest, pokud to nějak 
dobře neletí, přinesou jen problémy, které se dlouhodobě těžko zvládají. Přestaňte už přece s těmi 
kůrami! Přirozeně zdraví holubi na dobrém holubníku žádnou kůru nepotřebují. 
 
Jen korektní a nezávislé informace skutečně pomohou kupředu. 
Měli bychom být informováni nezávislým způsobem a metodami o přednostech a nedostatcích 
medikamentů, jen tak můžeme společně s veterinárním lékařem najít správné řešení. To je ale 
něco, co nikdo neudělá. Vypadá to, že ve farmaceutickém průmyslu a spřízněném obchodu se 
pohybuje příliš mnoho guru, kteří jsou toho mínění, že průměrný chovatel poštovních holubů je 
příliš starý, nebo příliš hloupý. Obávám se, že se změní velmi málo, pokud lékaři, vědci a 
pseudovědci zůstanou spřáteleni s farmaceutickým průmyslem. 
Přimlouvám se za to, aby nejdůležitější holubářské země vytvořily nějakou neutrální instanci, která 
by všechny tyto prostředky testovala, a na kterou by se chovatelé mohli obracet s otázkami a 
stížnostmi. 
No a náklady? Pokud to můžu říct (naštěstí asi ne), u všech těchto prodaných medikamentů a 
podobných prostředků bych nařídil povinnost, 10 procent z jejich gigantických zisků odvést této 
instanci. Pokud výrobce nabízí opravdu dobrý výrobek, nemusí z toho mít žádný strach. A na opak. 
 
Přeháním snad, a už bychom neměli vědě věřit? 
Dovolte mi prosím, vrátit se společně s vámi zpět do historie. Před lety byl „P…...r“ s mnoha 
bombastickými nej propagován jako prostředek proti červům, neměl sobě rovného. Neuvádím zde 
plné jméno, protože bych pak mohl mít pod postelí bombu, ale následky po použití tohoto 
prostředku byly katastrofální: Přepeření bylo totálně špatné. 
Mnozí si možná vzpomínáte na pilulky proti Paratyphu od toho polovičního Itala. Měly být koncem 
Paratyphu, ale skončily naopak samy. Bylo to prostě čiré oblbování lidí. 
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A vzpomínáte si ještě na ten „Dlouhotraťový olej“? Lidé drazí, co peněz za to důvěřiví chovatelé 
zaplatili. Dnes se o tom nikde nedočtete. Protože už je to skutečně překonáno. 
 
Roky ve kterých se musí udělat nejméně kůr, jsou ty nejlepší. 
Chovatelé se také hodně ptají na kůry proti trichomonádám, především však proto, že mistři je 
provádí jinak než veterináři radí. 

• jeden říká: v průběhu celého roku, každý týden jednodenní kůru.   

• Druhý naopak: jen kůru pokud jsou trichomonády zjištěny. 

• Další zase: během sezóny každé tři, nebo čtyři týdny několika denní kůru. 
Já sám provádím kůry jen tak málo, jak to jde, ale v zásobě mám vždy nějaký lék, který mohu 
nasadit případ od případu. Čili ne tak, až když je pozdě, ale také ne, když to není nutné. Roky ve 
kterých se musí udělat nejméně kůr, jsou ty nejlepší. Jsem přesvědčen o tom, že špatně závodící 
chovatelé jsou větší dryáčníci než mistři. 
 
Musí se zvážit, za co se mají peníze utratit. 
Coli bakterie jsou také problém. Jeden známý veterinární lékař k tomu radí, nemocné holuby 
odstranit z holubníku a jiný, stejně známý veterinář, tvrdí něco úplně jiného. Z toho samozřejmě 
plynou zmatky.  
Mnozí chovatelé jsou toho mínění, že to má něco společného se zatemňováním a myslí si také, že 
zatemňování je příčinou ztrát. Já tomu nevěřím. Chovatelé kteří nezatemňují ztrácí holuby také a 
také jejich holubi mají Coli. Jsem toho mínění, že je lepší vydat peníze za veterináře, který holuby 
vyšetří, než za léky použité nazdařbůh. 
 
Každý lék má vedlejší účinky. 
To je známé. Ale v holubářském sportu o tom víme velmi málo, protože existuje jen málo výsledků 
šetření. A je tak málo výsledků, protože za tím nestojí hospodářský zájem jako u prasat, krůt nebo 
drůbeže. 
Coli nebyla pro moje holuby (rychle zaklepat na dřevo) nikdy problém. Myslím, že s tím má něco 
společného „střídmé čištění“. Z německého výzkumu víme, že podstatně méně problémů s Coli 
bakteriemi mají holubi u „nečističů“, jako holubi z velmi hygienických holubníků. 
 
No a nyní se dostáváme k podstatě mého vyprávění. 
Za velmi velkou část současných problémů si můžeme sami. Díky dlouholetým kůrám proti kde 
čemu šlechtíme sortu holubů, která je stále choulostivější. Nacházíme ve výsledkových listinách 
stále méně čtyřletých a starších holubů. Ti nejsou tak dlouho plodní, Coli bakterie nabývají 
převahy, mají problémy s dýchacími cestami a odchov holoubat jim už moc nejde. 
Dříve, když jsme ještě neměli tolik léčiv a preparátů, jsme tyto problémy neznali. Dnes 
jsou čekárny veterinářů plné už po prvním týdnu závodů. Holubi na tom vinu nemají, my však o to 
víc ano. My jsme pozbyli víru v dobré holuby a ve snaze po úspěchu se masově uchylujeme 
s flaštičkám, práškům a injekcím.  
Za to teď platíme. 
 
 
Ad Schaerlaeckens 
Die Brieftaube 16/20010 
Překlad: Ing. Jaroslav Novotný 
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Jak se holubaří u komína, 
aneb co je nového na Českém západě 
 
Když jsme se domlouvali s Ing. Václavem Zikmundem na rozhovoru o jeho chovatelském 
koníčku, dohodli jsme se, že čtenářům přiblížíme i probíhající změny v oblasti Plzeň a Klatovy. 
Výbory obou organizací se v roce 2009 dohodly na společném postupu při závodech poštovních 
holubů s pracovním názvem „Český západ“.  
Základ nového spolku byl položen na společné výstavě poštovních holubů oblastního sdružení 
Plzeň a Klatovy. Během výstavy se sešli zástupci obou organizací a dohodli se na společném 
postupu. Hlasováním bylo dohodnuto, že nový subjekt ponese název oblastní sdružení „Český 
západ“. V úvodu bychom však chtěli čtenářům v krátkosti představit poštovního holubáře Ing. 
Václava Zikmunda.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Svůj holubník má umístěný na zahradě rodinného domku v Plzni vedle bývalé cihelny. Součástí 
objektu je vysoký tovární komín. V době po revoluci jsme často nakupovali v blízké prodejně 
potravin. Přestože jsme se v této době ještě poštovnímu holubářství nevěnovali (chovali jsme 
pouze okrasné holuby), sledovali jsme trénující pošťáky létající kolem vysokého komína. Vrchol 
této stavby byl často cílem jejich odpočinku.  
Ing. Václav Zikmund se mnoho let věnuje organizační práci v poštovním holubářství v našem 
regionu. Je předsedou základní organizace, ale i oblasti Plzeň. Při organizování chovatelského a 
závodního života plzeňských holubářů využívá svých manažerských zkušeností z profesního 
života. Ale nechme nyní hovořit samotného Ing. Václava Zikmunda.  
Začneme tradičně. Jak a kdy jste se dostal k chovu holubů? 
Když mě bylo asi 10 let, šel jsem koupit koresponďák k místnímu trafikantovi a přes okénko jsem 
viděl spoustu krásných pohárů získaných z holubářského klání. Trafikantem byl pan Krátký a měl 
ochrnuté nohy. Slovo dalo slovo a já jsem k němu začal chodit a staral jsem se o jeho holuby až do 
svých dvaceti let. U pana Krátkého jsem se také seznámil s dnešním nestorem plzeňského 
chovatelství panem Josefem Muchnou a ten mi byl učitelem v začátcích tohoto krásného sportu. 
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Hodně jsem se od něho naučil. Osobně jsem znal i pana Václava Uhlíka (stavitele) neboť jsme 
spolupracovali nejenom v holubářském sportu, ale i pracovně. O jeho legendárním holubovi 
jménem Satan jsem ale jen slyšel. 
Jak byl organizovaný holubářský sport na Plzeňsku v době vašich začátků? 
V Plzni bylo tehdy celkem 5 základních organizací. Já začínal ve sdružení s názvem Košůtka 
(prvním spolku pro Český západ). Později jsem od starších holubářů „zdědil“ veškerou 
dokumentaci počínaje založením spolku v roce 1923. Archiválie obsahují fotografie, knihy zápisů, 
evidenci členů a další zajímavé historické dokumenty. V pozdějších letech, tak jak členů ubývalo, 
jsme se spojovali a nakonec vznikla v Plzni jediná základní organizace, 
Holubaříte v těsném sousedství chovatelům dobře známé rodiny Herzigů. Poštovnímu 
holubářství se úspěšně věnují již v několika generacích. Je pro vás vzájemná spolupráce 
přínosem? 
Samozřejmě ano, především si vyměňujeme holoubata. Josef Herzig mě dává to nejlepší co má a 
já jemu rovněž. Například jsem dostal holubici po jeho známém super esu Migovi, nebo holuby 
z jeho úspěšných Ardenů. Já mu přenechal holoubata z originálů dovezených od Gabyho 
Vandenabeele, Prangeho či Pieta Venstry. 
Jaké používáte metody v chovu a v závodech? 
Vzhledem k mému enormnímu časovému vytížení v zaměstnání, mám problém exaktně provádět 
vdovskou metodu. Holubi se proletí jedenkrát denně. Odděleně létají holubi a holubice, bez 
jakékoliv motivace, a když v pátek přiletím z práce, holuby schytám a nasazuji na závod. Přesto 
mě tento způsob holubaření přináší uspokojení a ani výsledky nejsou špatné. Dá se říci, že jsou 
poplatné mým časovým možnostem kdy se můžu holubům věnovat. Zatím razím heslo, pokud 
zdraví slouží, je třeba pracovat v zaměstnání, které mě nesmírně baví a je za slušné peníze. 
Můžete čtenářům prozradit něco z vaší „alchymistické dílny“ ohledně krmení a léčení? 
Rozhodně nedělám nic jiného, než to co bylo popsáno v časopisech Ing. Václava Kasala nebo 
pana Ing. Stanislava Matušky. Od podzimu si míchám krmení sám a na závodní sezónu kupuji 
krmné směsi od firmy Versele Laga. U léčení je to podobné, očkuji proti pseudomoru, dávám 
vakcínu proti salmonele, několikrát v roce léčím trichomoniádu. 
Víme, že jste vyznavačem holubů Gaby Vandenabeele. Co o těchto holubech můžete říct? 
U Gaby Vandenabeele jsem byl dvakrát s Josefem Kondrysem osobně. Přivezl jsem celkem deset 
holubic. V jejich rodokmenech najdeme nejčastěji Wittebuika, 996, Bliksema, Fidela, ale i jména 
dalších jeho úspěšných závodníků. S holuby, respektive s odchovem, jsem velice spokojený. 
Osvědčilo se mi je pářit na Wenstry, Prange  a Wöhry, ale i linii Herborts. Například od Pietra 
Wenstry mám dva kusy, jeden je vnuk Dirky a druhý má své „dědy“ Branka a Dirky. Od Prangeho 
mám vnuka „330“ ze strany otce a ze strany matky je to „959“. Od Dietra Wöhra mám několik 
holubů. Mohu jmenovat dceru „244“, dále syna „777“ a syna „766“. Rovněž  jsem přivezl novou 
krev z Leysenů. Konečně od Herbortsů jsem vydražil syna Numera 1, nebo dceru Picadilly – 
krásnou modrou špičku. Dále mám ve svém chovu dceru Numero Lacky nebo syna bratra 
Nationála I. 
Víme, že loni i letos jste letěl dobře s holoubaty? Jak je připravujete na závody? 
Již několik let po sobě se mi daří umisťovat se v první pětce v oblastním sdružení Plzeň. Zásada u 
mě je jednoduchá. Holoubata musí být v prvním případě zdravá a dobře procvičená. Každý rok 
musí mít 5 – 10 tréninků před započetím prvního závodu v oblasti. Po zdravotní stránce dělám 
stejnou veterinární prevenci jako u „starých“ holubů a navíc posiluji holoubata enzymy a L-
karnitinem. Zdravotní léčba probíhá po 14 dnech. 
Čtenáře bude určitě zajímat, jak se holubaří u komína.  
Je vysoký, a přestože se dlouhá léta nevyužívá, je v něm obrovský tah proudícího vzduchu. U 
vybírací šachty jsem našel mnoho holubářských kroužků. Jak se holubi perou a strkají na hraně 
komínu, tak se někteří dostanou pod úroveň koruny stavby a spadnou šachtou dolů. To se jim 
stane osudné.  
Nyní něco o  změnách v OS Plzeň a Klatovy. Co předcházelo sloučení? 
Je to jednoduché. Stav členské základny se snižuje u obou spolků, takže pokud chceme létat 
celostátní soutěže, musíme se spojovat, abychom dodrželi stanovené limity pro tyto soutěže 
vypsané. Takto v podstatě obě oblastní organizace kooperují více než 3 roky a spolupráce funguje. 
Samozřejmě je nutné rovněž uvést ekonomiku, která spojením oblastních organizací bude pro 
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většinu členů přijatelnější. Výborná také byla společná výstava obou oblastních sdružení. Byla 
velice zdařilá nejen po stránce chovatelské ale i společenské. Patří za to veliký dík pořádající 
organizaci Rokycany. 
Co je hlavním úkolem nově zvoleného výboru, jemuž předsedáte? 
Je toho mnoho. Především nás čeká zřídit pro nástupnickou organizaci nové IČO, bankovní účet, 
vyřešit společný majetek, garážování vozidel, pojištění a nastavit jednotná společná pravidla. 
Věřím, že se to do jarní, už společné konference podaří. Je to tak trochu krok proti proudu. Jsme 
zvyklí, že se oblastní sdružení zatím spíše rozdělovala, ale já si myslím, že to čeká vícero 
oblastních sdružení. V poštovním holubářství dochází k úbytku členské základny a stárnutí 
populace. 
Jaký máte recept na ukočírování ctižádostivých holubářů z obou sloučených organizací?  
Všechny spory pramení z toho, že všichni chtějí být první a jak se říká na společném hnojišti je 
mnoho kohoutů. Je to trochu podobné, jako v mém zaměstnání. Řídím tam přes 1.000 
zaměstnanců s tím rozdílem, že máme nastavena navíc, mimo zákonů, ještě další pravidla jako 
jsou Stanovy, závodní a disciplinární řád a další vyhlášky. Nový výbor oblastní organizace Český 
západ bude určitě vyžadovat plnění norem do důsledku. Já jsem na to zvyklý ve svém životě, a 
proto to budu vyžadovat i v nově vzniklé organizaci. 
Co byste čtenářům chtěl říci závěrem o holubářském sportu? 
Je to nádherný koníček, ve kterém může každý chovatel najít to, co hledá. Zejména radost 
z výsledků, uspokojení v chovu, hledání nových „posil“ a očekávání výsledků odchovu. I přes 
některé špatné vztahy mezi chovateli je třeba hledat ty pozitivní vztahy a nenechat se odradit 
názory škarohlídů. Pokud vím, co chci dosáhnout, kam směřuji a mám představu o výsledku 
každého konání, tak je třeba tuto cestu naplňovat prací pro splnění svého cíle. A k tomu přeji všem 
těm poctivým chovatelům hodně zdraví, osobního štěstí a chovu a letu zdar. 
 
Závěrem bychom chtěli Ing. Václavu Zikmundovi popřát hodně elánu a pevné nervy v jeho 
manažerské práci v novém OS Český západ a přejeme mu mnoho radosti s jeho opeřenými 
kamarády. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Posezení u J. Kubáska    Schůze ZO Plzeň 
 
 
 
Text a foto 
Ing. Aleš a Bc. Daniela Bukovští 
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Disciplinární jednání 
 

1. Jindřich Svoboda – OS Hlučín 
ŘV MSS, jako disciplinární orgán, zahájil disciplinární řízení s Jindřichem Svobodou z OS 
CHPH Hlučín-Slezsko pro možné porušení Závodního řádu, kterého se měl dopustit při závodu 
Oostende dne 3.7.2010. Vyslechl vysvětlení Jindřicha Svobody o konstatování holubů dne 
3.7.20010 při závodech Louny, Gotha a Oostende a k případu se vyjádřili i zástupci OS Hlučín 
Ing. Milan Bauer a Ing. Robert Halfar. 
Na základě všech výpovědí a na základě písemných podkladů dospěl ŘV MSS k rozhodnutí, 
že se Jindřich Svoboda dne 3.7.2010 dopustil pokusu o podvod tím, že nahlásil koordinátorovi 
OS Hlučín dolet holuba číslo 06-0289-703 ze závodu Oostende, jehož dolet nebyl 
elektronickým systémem regulérním způsobem konstatován. Nahlášení doletu provedl i přesto, 
že musel vědět, že holub nepřiletěl a nebyl tedy fyzicky přítomen na holubníku, což také zjistila 
následná kontrola. ŘV MSS na základě těchto skutečností dospěl k závěru, že v tomto případě 
došlo k vědomému porušení §19 odst.3, písm. c) Závodního řádu CHPH a uložil Jindřichovi 
Svobodovi ve smyslu § 31, odst. 1 Stanov ČMSCHPH disciplinární trest dle § 3, odst.1, písm. 
e) Disciplinárního řádu  CHPH: 

Dočasné zastavení závodní činnosti na dobu jeden rok 
 

2. Pavel Hradil ml. – OS Zlín 
ŘV MSS, jako disciplinární orgán, projednal odvolání Pavla Hradila ml. z OS Zlín proti 
rozhodnutí konference OS CHPH Zlín ze dne 11.9.2010 – trvalé vyloučení z ČMSCHPH. ŘV 
MSS prostudoval všechny předložené materiály, vyslechl vyjádření předsedy OS Zlín Josefa 
Palíška a požádal také o vysvětlení Pavla Hradila ml.  
Na základě všech výpovědí a na základě předložených dokumentů ŘV MSS dospěl k závěru, 
že Pavel Hradil ml. porušil § 9, odst. 1 a 2 Stanov, § 30, odst. 2 a 3 Stanov a § 2 odst 1a) 
Disciplinárního řádu. Tohoto porušení se dopustil tím, že: 
Převzal zálohy v celkové částce 117.257,- Kč z pokladny OS CHPH Zlín a nepředložil 
věrohodné doklady o jejich použití. Převedl peníze z pojistného plnění z pojišťovny Kooperativa 
108.678,- Kč na svůj účet bez vědomí výboru OS a členské základny. Zfalšoval doklady o plné 
moci a předložil zfalšované doklady za opravu zoobusu, která nebyla provedena. Vědomě tak 
připravil OS CHPH Zlín o celkovou částku 225.935,- Kč. 
ŘV MSS proto potvrzuje původní rozhodnutí konference OS CHPH Zlín: 

Trvalé vyloučení z Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů 

 
3. Martin Černík – OS Hlučín 

Mimořádná konference OS Hlučín-Slezsko, jako disciplinární orgán dne 11.12.2010 v 
Třebovicích, projednala porušení ZŘ, kterého se jmenovaný M. Černík dopustil opakovaně tím, 
že při závodech Chomutov dne 30.5.2010 a dále při závodech Louny a Gotha dne 3.7.2010 
konstatoval holuby záměně v nočních hodinách což vyhodnocovací komise při  otevíraní hodin 
přehlédla a Martin Černík na to neupozornil. Bezprostředně po vyhodnocení závodů Louny a 
Gotha popřel, že by konstatoval holuby v nočních hodinách.Toto prohlášení je svědecky 
doloženo členy ZO Darkovičky ing. Halfarem R. a Rumpou J.. 
Z uvedeného jednoznačně vyplývá, že se jednalo o podvodné jednání se záměrem získat 
prospěch z umístění holubů takto konstatovaných.Tohoto podvodného jednaní se dopustil ve 
funkci předsedy ZO Darkovičky. 
Konference OS proto rozhodla o uložení disciplinárního trestu dle § 3 Disciplinárního řádu 
ČMSCHPH: 

Dočasné vyloučení z ČMS CHPH na dobu 3 let. 
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